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PROTOKÓŁ LIX/2022 

 

z obrad LIX Sesji Rady Miejskiej Leszna VIII kadencji,  
odbytej w dniu 29 grudnia 2022 roku sali sesyjnej Urzędu Miasta 
Leszna ul. Kazimierza Karasia 15, w godzinach od 10:00 do 14:09. 
 

Pan Tomasz Malepszy – Przewodniczący Rady Miejskiej Leszna przewodniczy 

obradom LIX Sesji Rady Miejskiej Leszna. 

 

Pkt 1. Otwarcie obrad. 

 

Pan Przewodniczący Malepszy – Otwieram obrady 59. Sesji Rady Miejskiej 
miasta Leszna. Witam Panie i Panów radnych. Witam, wśród nas jest Pan poseł 
Wiesław Szczepański, witamy Panie pośle, życzymy powodzenia w nowym roku. Witam 
Pana Prezydenta, w naszym imieniu Panów Wiceprezydentów, naczelników, 
kierowników, dyrektorów, prezesów naszych jednostek samorządowych. Witam 
kierownika delegatury urzędu wojewódzkiego w Lesznie Pana Zenona Jóźwiaka, 
witamy, Panie kierowniku, jest Pan najczęstszym już z zaproszonych gości, najczęściej 
Pan korzysta z zaproszenia. Witam również komendanta Państwowej Straży Pożarnej, 
Pana Kozłowskiego, i witam również przedstawicieli Młodzieżowej Rady Miasta  
i oczywiście mieszkańców i nasze leszczyńskie, lokalne media. Proszę o zalogowanie 
się do systemu e-Sesja. Stwierdzam, że mamy kworum, także nasze obrady będą 
prawomocne. Informuję również Państwa radnych, że nie wniesiono uwag do protokołu 
LVIII sesji naszej Rady. W programie e-Sesja, w pkt 4 „Podjęcie uchwał w sprawach” 
zostały umieszczone opinie-stanowiska komisji problemowych Rady, przy każdym 
omawianym projekcie uchwały. I jeśli nie będę widział sprzeciwu, nie będę ich 
odczytywał. Nie widzę. To nam na pewno usprawni przebieg sesji, a nie zaprzeczy 
merytorycznemu przebiegowi. Informuję, że wszystkie projekty uchwał posiadają 
pozytywne opinie-stanowiska komisji problemowych Rady. Również tradycyjnie 
przypominam o zapisach RODO, aby nasze wypowiedzi nie narażały nas na to, co jest 
zapisane w rozporządzeniu Parlamentu Europejskiej Europejskiego i Rady tzw. RODO. 
Otrzymaliście Państwo radni porządek obrad dzisiejszej sesji, 59. już oraz uzupełnienie 
porządku obrad przed dzisiejszą sesją. Otrzymaliście Państwo autopoprawki do 
projektu uchwał na drukach 769, 768, 806 i 789. Czy są uwagi do porządku obrad? Nie 
widzę. W takim razie przystępujemy do porządku obrad. 

 
Porządek obrad: 

1.  Otwarcie obrad. 
2.  Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej Leszna. 
3.  Informacja Prezydenta Miasta Leszna. 
4.  Podjęcie uchwał w sprawach: 

 
1) zmiany uchwały budżetowej Miasta Leszna na rok 2022 – DRUK Nr 788,  

2) zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Leszna na lata 2022-2039 

– DRUK Nr 789, 
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3) ustalenia wysokości stawek jednostkowych dotacji przedmiotowych dla 

samorządowych zakładów budżetowych na rok 2022 – DRUK Nr 790, 

4) ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 

2022 oraz określenia ostatecznego terminu dokonania tych wydatków – DRUK 

Nr 806, 

5) uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Leszna na lata 2023-

2039 – DRUK Nr 768, 

6) uchwały budżetowej Miasta Leszna na rok 2023 – DRUK Nr 769, wraz  

z materiałami informacyjnymi, 

7) ustalenia wysokości stawek jednostkowych dotacji przedmiotowych dla 

samorządowych zakładów budżetowych na rok 2023 – DRUK Nr 770, 

8) określenia kwoty jednostkowej będącej podstawą ustalenia kwoty dotacji na 

działalność Centrum Integracji Społecznej w Lesznie – DRUK Nr 791, 

9) wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy w trybie 

bezprzetargowym na nieruchomość gruntową, położoną w Lesznie przy  

ul. 1 Maja z przeznaczeniem pod miejsca postojowe – DRUK Nr 792, 

10) wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy w trybie 

bezprzetargowym na nieruchomość gruntową, położoną w Lesznie przy  

ul. Nowy Rynek z przeznaczeniem na prowadzenie targowiska łącznie  

z terenem przy ul. Jana Kasprowicza z przeznaczeniem na prowadzenie 

targowiska pod handel płodami rolnymi – DRUK Nr 793, 

11) rozpatrzenia skargi na działalność Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy 

Rodzinie w Lesznie – DRUK Nr 794, 

12) przekazania według właściwości wniosku dotyczącego utwardzenia  

w pierwszej kolejności ul. Miłej – DRUK Nr 795, 

13) rozpatrzenia wniosków mieszkanki Leszna – DRUK Nr 796, 

14) rozpatrzenia petycji – DRUK Nr 797, 

15) rozpatrzenia petycji – DRUK Nr 798, 

16) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Pani Krystyny 

Łasowskiej – DRUK Nr 799, 

17) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Pani Krystyny Grys  

– DRUK Nr 808, 

18) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Pana Stanisława 

Zbigniewa Grześkowiak – DRUK Nr 809, 

19) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Pana Bolesława 

Mencel – DRUK Nr 800, 

20) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Pana Ryszarda 

Stawowego – DRUK Nr 801, 

21) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Zespołu Szkół 

Specjalnych im. Janusza Korczaka w Lesznie – DRUK Nr 810, 

22) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Leszczyńskiego 

Towarzystwa Kulturalnego – DRUK Nr 802, 
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23) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Koła Polskiego 

Związku Filatelistów w Lesznie – DRUK Nr 803, 

24) nadania pośmiertnie odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla 

pułkownika Władysława Wiecierzyńskiego – DRUK Nr 804, 

25) nadania pośmiertnie odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla 

Tadeusza Sobeskiego – DRUK Nr 805, 

26) nadania Honorowego Obywatelstwa Miasta Leszna Panu prof. zw. dr. hab. 

Bogusławowi Polakowi  – DRUK Nr 807. 

5. Interpelacje i zapytania radnych. 
6. Wolne głosy i wnioski. 
7. Zakończenie. 

 
Pkt 2. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej Leszna. 

 

Pan Przewodniczący Malepszy – I w kolejnym punkcie przedstawienie 
krótkiej syntetycznej informacji Przewodniczącego od ostatniej sesji. Może retorycznie, 
ale również to był ważny dla nas okres. Pierwsze: pracowaliśmy wytrwale, 
merytorycznie, racjonalnie nad projektem budżetu, który przedstawił Pan Prezydent  
15 listopada, mogę z satysfakcją powiedzieć, że dyskusja była rzeczowa, otrzymaliśmy 
odpowiedzi właściwie na wszystkie pytania. Niektóre bardzo szczegółowe i również  
z przebiegu dyskusji nad projektem budżetu, w której pojawiał się na każdej w zasadzie 
Komisji wątek: czy możemy jeszcze oszczędniej w roku 2023 albo również jeszcze  
w tym roku gospodarować budżetem? Było sporo na tym spotkaniu otwartym Komisji. 
Bardzo dziękuję, Panie prezydencie, bo to była pana inicjatywa, ale również za 
wytrwałość Pań i Panów naczelników, prezesów, dyrektorów, którzy nam przez  
2 godziny towarzyszyli w tej debacie. Umówiliśmy się na styczeń, czy właściwie 
styczeń-luty, że będziemy szukali dobrych rozwiązań, których kontekst jest 
merytoryczny, a przesłanką jest: szukamy oszczędności. Także tej pracy naszej 
merytorycznej towarzyszyły wydarzenia, które są związane – już były związane przede 
wszystkim z tymi wyjątkowymi dniami, jakim są dni Bożego Narodzenia. Mieliśmy sporo 
okazji bycia na bardzo wielu imprezach. Ja tutaj… Pani kierownik, mi taką ściągę 
przygotowała prawie 20 różnych imprez, na których mogliśmy być, miały różny wymiar, 
ale kontekst był taki, że było nawiązanie do świąt Bożego Narodzenia i na pewno 
przebieg tych Świąt w mieście zaangażowanie organizacji pozarządowych Urzędu 
Miasta w ich przebieg pozwalało nam, że ten nasz duch będzie mocniejszy przez 
kolejny 2023 rok. Chciałbym również poinformować – to już tak z obowiązku – że 
rozpoczęliśmy te spotkania wigilijne, tradycyjnie Pan prezydent zapraszał emerytów 
Urzędu Miasta. Jest ich tylu, że sala konferencyjna w ratuszu właściwie pękała  
w szwach i następne spotkanie może być różne. Tutaj też dowód ilu pracowników 
Urzędu Miasta doświadczyło emerytury, ale pozostawiło ślad – trwały ślad – bo dorobek 
przecież urzędu Samorządu Miasta Leszna to, oczywiście, przede wszystkim 
pracownicy, których jest prawie trzystu. Również informuje, że otrzymaliśmy uchwały 
składu orzekającego regionalnej Izby Obrachunkowej. Dotyczy ona naszej uchwały  
w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały budżetowej na rok 2023 – i ona jest 
pozytywna. Wszystkie opinie te 4, które dotyczą, które są wynikiem analizy regionalnej 
Izby Obrachunkowej, a dotyczą projektu budżetu, są pozytywne – w tym również ta 
ważna, która dotyczy wyrażenia czy możliwości sfinansowania deficytu budżetu miasta 
na rok 2023. Również otrzymaliśmy opinię stanowisko Regionalnej Izby 
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Obrachunkowej o wszczęciu postępowania w odniesieniu do projektu uchwały,  
tj. uchwały LVIII/745; ona dotyczy określenia zasad i trybu postępowania przy 
udzielaniu z budżetu miasta dotacji celowej spółkom wodnym. Ważna jak każda 
uchwała, ale nie taka najważniejsza. Tam RIO się dopatrzyło naruszenia przepisów art. 
433 ustawy z 20 lipca 2017 roku „Prawo wodne”; i również zawiadomienie wojewody  
o wszczęciu postępowania nadzorczego w sprawie stwierdzenia nieważności uchwały 
też z tej sesji poprzedniej nr 751 w sprawie rocznego programu współpracy miasta 
Leszna z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3, ust. 
3. ustawy z 24 kwietnia 2003 roku. Chciałbym w naszym imieniu podziękować za liczne 
zaproszenia na te spotkania wigilijne, świąteczne na wielu mogliśmy być, ale na wielu 
też nie mogliśmy być. Miały one świąteczny wymiar. Świadczyły o tym, jak mieszkańcy 
Leszna starają się dokumentować to przywiązanie, bo ja tak to traktuje przywiązanie do 
miasta, do – również – samorządu miasta Leszna. I okazja na złożenie życzeń jeszcze 
będzie w sprawach różnych. Ja mam tyle. Jeśli są pytania uwagi do informacji 
przedstawionej, proszę bardzo. Nie widzę. W takim razie, Panie Prezydencie, bardzo 
proszę. 

 
Pkt 3. Informacja Prezydenta Miasta Leszna. 

 
Pan Prezydent Borowiak – Dziękuję, Panie Przewodniczący, Wysoka 

Rado, przedkładam sprawozdanie z prac prezydenta miasta Leszna okresie od  
30 listopada do 29 grudnia br. 2 grudnia uczestniczyłem w ubieraniu choinki obok 
lodowiska przy ul. 17-ego stycznia. Co roku w tym wydarzeniu biorą udział  
w leszczyńskie organizacje pozarządowe, miejskie instytucje, grupy nieformalne, 
placówki oświatowe oraz mieszkańcy naszego miasta. Także 2 grudnia 
uruchomiliśmy miejskie iluminacje i w tym właśnie dniu rozpoczął się też na 
leszczyńskim rynku jarmark świąteczny, który trwał przez cały weekend, aż do  
4 grudnia. 2 grudnia odbył się także wernisaż wystawy Ireneusza Daczki. To piękne 
podsumowanie kariery mistrza, który w tym roku obchodził 80. Urodziny. 3 grudnia 
uczestniczyłem w otwarciu pierwszego w Polsce showroom-u firmy Lou. To młoda 
firma, która jest znana nie tylko w całej Polsce, ale już w całej Europie. Jest to firma 
odzieżowa. Cieszę się, że mogłem uczestniczyć w tym wydarzeniu, tak tylko mogę 
na marginesie powiedzieć, że ostatni konkurs Miss Polonia – wszystkie kandydatki 
były właśnie ubrane w produkty odzieżowe marki Lou. 5 grudnia uczestniczyłem  
w podpisaniu umowy na budowę nowej siedziby Miejskiego Zakładu Zieleni. Ta 
inwestycja warta 8,6 mln zł ma być zrealizowana w ciągu 12 miesięcy przez – co 
ważne, jak warto podkreślić – Leszczyńską Firmę Budowlaną. 8 grudnia jako 
samorządowcy uczestniczyliśmy w konferencji online z udziałem ministra Pawła 
Szefernakera. Tematem spotkania było przygotowanie ewentualnie do przyjęcia 
drugiej fali uchodźców z Ukrainy. Pan minister przedstawiał wiele informacji 
dotyczących tej drugiej fali. Też poinformował samorządowców różnego szczebla  
o ewentualnym przygotowaniu się samorządów do przyjęcia kolejnej fali 
uchodźców. Tak tylko na marginesie mogę powiedzieć, że informacja z ambasady 
ukraińskiej, która dotarła do polskiego rządu, jest taka, że większa część uchodźców 
tzw. tej drugiej fali chcą wrócić do siebie; także szukaliby ewentualnie schronienia 
w okresie zimowym. Natomiast zdecydowana większość uchodźców wojennych nie 
chce zostać na terenie Rzeczypospolitej Polskiej. 9 grudnia – o tym wspominał Pan 
przewodniczący – spotkaliśmy się po dwuletniej przerwie z emerytowanymi 
pracownikami Urzędu Miasta. Ilość emerytów, która przybyła do miejskiego ratusza 
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mocno pozytywnie nas zaskoczyła, będziemy musieli znaleźć już na pewno inne 
miejsce, jeżeli chodzi o spotkanie w roku przyszłym. Również 9 grudnia odbyło się 
kolejne posiedzenie panelu liderów samorządowych Wielkopolskiej Platformy 
Wodorowej. Ja tylko przypomnę, że od dłuższego czasu uczestniczymy w wielu 
konsultacjach, wielu spotkaniach, przede wszystkim spotkaniach online. Jedno nie 
ulega wątpliwości, że będzie bardzo dużo środków unijnych na rozwiązania; 
rozwiązania nie tylko infrastrukturalne, gdzie będzie można wdrażać te rozwiązania 
wodorowe.Także 9 grudnia uczestniczyłem w otwarciu Jadłodzielni. W Lesznie 
działają dwie: pierwsza przy ul. Towarowej 10 przy schronisku dla bezdomnych 
mężczyzn; druga przy ul. Okrężnej przy wejściu do minizoo. Zachęcam wszystkich 
mieszkańców Leszna, aby zostawiać tam jedzenie, które na pewno możemy tam 
dostarczyć. Z pierwszych informacji, które docierają do mnie przede wszystkim od 
Pani dyrektor Majchrzak-Popławskiej i kierownika noclegowni, rzeczywiście 
jedzenie jest dostarczane. Musimy się do tego przyzwyczajać. Jest też, oczywiście, 
odbierane przez mieszkańców naszego miasta. Tego samego dnia postanowiłem 
sprawdzić, jak działa Szkoła Podstawowa nr 10 pod nowym adresem. Rzeczywiście 
wielki ukłon i szacunek dla wszystkich pracowników Szkoły Podstawowej nr 10 
– dla nauczycieli, dla rodziców, którzy mocno się zaangażowali. Tak tylko mogę 
powiedzieć, że wiele naszych zakładów budżetowych spółek także uczestniczyło  
w tej trudnej w trudnym procesie logistycznymi; dzieci czują się dobrze; i to, co 
najważniejsze rzeczywiście pani dyrektor, wraz ze swoimi współpracownikami 
stworzyła naprawdę bardzo dobry klimat do tego, aby prowadzić tę działalność 
edukacyjną. 10 grudnia uroczyście otworzyliśmy Bibliotekę Jazzu, właściwie cały 
intensywny dzień związany z Miejską Biblioteką Publiczną. Z tego miejsca 
serdecznie dziękuję Panu dyrektorowi Andrzejowi Kuźmińskiemu, który stworzy 
fajny klimat, taki edukacyjno-muzyczne, dużo pozytywnych informacji od osób, które 
przyjechały; po raz pierwszy mogły zobaczyć miejską bibliotekę publiczną. 
Rzeczywiście bardzo ciekawe wydarzenie, jeszcze raz serdecznie dyrektorowi  
i wszystkim współpracownikom Miejskiej Biblioteki Publicznej dziękuję. 10 grudnia 
odbyła się gala podsumowująca projekt „Leszno 475 #BezBarier”. Przypomnę, że 
rozpoczęło się to wydarzenie – czy ten projekt – od wykładów, warsztatów. No  
i wielki finał: koncert w Miejskim Ośrodku Kultury i w Teatrze Miejskim w Lesznie. 
Także 10 grudnia można było skorzystać z licznych atrakcji, które zapewniło 
Miasteczko Powstańcze, które zawitało do Leszna. Jest to projekt, który 
przygotował Urząd Marszałkowski. 11 grudnia, odbyły się ekstremalne Mikołajki 
oraz kolejny jarmark, tym razem zorganizowany przez leszczyńskie organizacje 
pozarządowe. Dziękuję, Annie Szymańskiej i wszystkim moim współpracownikom, 
i osobom, które zorganizowały bardzo ciekawe wydarzenie, które przyciągnęło 
naprawdę bardzo dużo mieszkańców na leszczyński rynek. 13 grudnia,  
w 41. rocznicę stanu wojennego na znak pamięci o tragicznych wydarzeniach 
tamtego czasu złożyłem symboliczną wiązankę kwiatów pod pomnikiem ludziom 
Solidarności. 15 grudnia wziąłem udział w cyklicznym spotkaniu samorządowców 
naszego regionu. Tym razem przyjechaliśmy na zaproszenie wójta gminy Wijewo. 
16 grudnia dotarła do nas informacja, że na uroczystej gali Polskiej Organizacji 
Turystycznej, nasz projekt „Antidotum Air Show” został wyróżniony w kategorii 
najlepszy produkt turystyczny 2022 roku. No i oczywiście z tego miejsca serdecznie 
dziękuję spółce Lotnisko Leszno za przygotowany kolejny fajny projekt. Można też 
miał powiedzieć, że spółka Lotnisko jako młoda spółka zorganizowała to wydarzenie  
z własnego budżetu. Spotkałem się z zarządem w dniu wczorajszym  
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i rozmawialiśmy już o kolejnej edycji „Antidotum Air Show”; tu też była taka prośba 
zarządu, aby na początku – zanim będą już wydawane pieniądze dziś – wspomóc 
nie wysokością 1 mln zł czy 1,5 mln zł, ale symboliczną kwotą 100 tys. zł. Także 
będę rekomendował w I kwartale przeznaczenie tej kwoty przede wszystkim na 
zorganizowanie nie tylko tego wydarzenia, ale też z informacji, które uzyskałem  
w dniu wczorajszym spółka „Lotnisko” oprócz tych inwestycji, które państwo 
mogliście widzieć w tym roku, także przygotowuje się do organizowania wielu 
imprez sportowych o wymiarze nie tylko ogólnokrajowym, ale także 
ogólnoeuropejskim. 18 grudnia nasze kochane mażoretki świętowały jubileusz 
dwudziestolecia działalności i, oczywiście, zaprezentowały się publiczności  
w miejskim ośrodku kultury. Również 18 grudnia odbyło się spotkanie ze Świętym 
Mikołajem na leszczyńskim rynku. Pod choinką zaaranżowano plenerowe studio 
fotograficzne; zdjęcia robił profesjonalne fotograf. 19 grudnia odwiedziłem 
leszczyńskie trojaczki. To już jest taka tradycja i tu muszę powiedzieć, że jedna 
rodzina, która cieszy się z trojaczków, mieszka na ul. Czechosłowackiej i też 
pojechałem na ul. Czechosłowacką podziękować rodzicom, przekazałem 
symboliczne prezenty – taki miły gest ze strony leszczyńskiego samorządu.  
20 grudnia przekazaliśmy leszczyńskiej policji alkotesty Dräger i narkotesty 
DrugCheck, które w ciągu kilku minut są w stanie wskazać obecność alkoholu lub 
niedozwolonych substancji psychoaktywnych. W ten sposób poprawiamy 
bezpieczeństwo mieszkańców Leszna. Znalazły się środki, także każdy dodatkowy 
sprzęt, który jest przekazywany służbom mundurowym w naszym mieście, jest 
bardzo ważny. Istotne, także dla podmiotów czy instytucji, które otrzymują te 
urządzenia, czy też inne elementy. Tego samego dnia spotkałem się z uczniami 
Szkoły Podstawowej nr 7 oraz Panią dyrektor i trenerami na spotkanie. Młodzież 
przyniosła medale i dyplomy, jakie wywalczyły w Wielkopolskich Igrzyskach 
Młodzieży Szkolnej. Gratuluję jeszcze raz osiągnięć i dziękuję za promocję – tę 
promocję sportową naszego miasta. 20 grudnia podpisaliśmy umowę w Poznaniu, 
która gwarantuje nam ponad 4 mln zł unijnego dofinansowania do modernizacji 
Szkoły Podstawowej nr 10. Dokumenty i stosowną umowę w imieniu leszczyńskiego 
samorządu podpisał Pan prezydent Adam Mytych i Pani skarbnik Grażyna 
Chałupka w obecności marszałka województwa wielkopolskiego Marka Woźniaka. 
24 grudnia złożyłem życzenia Panu Józefowi, który jest obecnie najstarszym 
mieszkańcem naszego miasta; świętował swoje 103. urodziny. Jeszcze raz 
serdecznie dziękuję, Pani dyrektor DPS-u, bo rzeczywiście, była to miła fajna 
atmosfera, taka taki początek tego wigilijnego dnia. Pan Józef czuje się dobrze  
w obecności 2 córek. Rzeczywiście mogliśmy sobie usiąść, porozmawiać. Drobne 
problemy Pani dyrektor ze słuchem, ale rzeczywiście kondycja, uśmiech i ta energia 
była widoczna. Następnie już tradycyjnie uczestniczyłem w akcji „Serce  
z Opłatkiem” i wigilii dla osób samotnych i bezdomnych. Te spotkanie wigilijne 
zostało zorganizowane w Miejskim Ośrodku Kultury. Przypomnę, że dwie ostatnie 
edycje odbyły się na leszczyńskim rynku – to wynikało z obostrzeń pandemicznych. 
Przygotowaliśmy tradycyjnie dania dla 200 osób; prawie wszystkie miejsca były 
zajęte. No i z tego miejsca serdecznie dziękuję przede wszystkim darczyńcom, 
wolontariuszom, ludziom dobrej woli, którzy przygotowali te wyjątkowe spotkanie. 
Tradycyjnie można było usłyszeć kolędy i z tego miejsca też chciałbym podziękować 
przede wszystkim pracownikom Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie i naszej 
noclegowni, którzy prawie od 30 lat wspierają te ważne przedsięwzięcia społeczne. 
27 grudnia świętowaliśmy 104. rocznicę wybuchu zwycięskiego powstania 
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wielkopolskiego, i tego samego dnia mieliśmy wielką satysfakcję ze spotkania  
z panią Iwoną Kozłowską, która jest ambasadorem nadzwyczajnym  
i pełnomocnikiem Rzeczypospolitej Polskiej w Konfederacji Szwajcarskiej oraz 
Księstwie Liechtensteinu. W tym spotkaniu uczestniczył przewodniczący rady 
Tomasz Malepszy, mój zastępca Piotr Jóźwiak, radny dr Krystian Maćkowiak, 
rzeczywiście był to fajny moment do tego, żeby porozmawiać sobie przede 
wszystkim o roku 2023. Jest deklaracja ze strony pani ambasador – która jest 
absolwentką I Liceum, jest mieszkanką naszego miasta –  o takiej szerokiej 
współpracy nie tylko o wymiarze, przede wszystkim, gospodarczym, ale o wymiarze 
także edukacyjnym, kulturalnym i rok 2023 na pewno przyniesie nam, mam 
nadzieję, takie wymierne i pozytywne skutki naszych spotkań. Jedno nie ulega 
wątpliwości, że Pani ambasador chce pomóc i już zapowiedziała, że w połowie 
września samorząd leszczyński otrzyma zaproszenie na spotkanie kilkudniowe  
w Szwajcarii; odbędzie się forum gospodarcze. Na pewno będziemy chcieli się do 
tego mocno przygotować. Natomiast w I kwartale roku przyszłego będziemy chcieli 
udać się na spotkanie w Szwajcarii, przede wszystkim w kontekście edukacji 
ponadpodstawowej; chodzi o edukację zawodową. Na pewno będziemy mogli 
zobaczyć sobie pewne fajne rozwiązania, dosyć ciekawe, innowacyjne, które są 
wdrażane w Szwajcarii. Tu myślę też o tym, żeby na to spotkanie zaprosić przede 
wszystkim dyrektorów szkół ponadpodstawowych o profilu zawodowym, aby mogli 
z nami się także udać. Szanowni Państwo, informuję, że trwają konsultacje 
społeczne do projektu strategii rozwoju miasta Leszna na lata 2023–2033. To jest 
bardzo ważny dokument strategiczny, który ma wyznaczyć kierunki rozwoju miasta 
Leszna w kontekście dziesięciu lat. Proszę także o opinię Państwa Radnych; ten 
dokument znajduje się na stronie internetowej www.leszno.konsultacje.pl. Na 
zakończenie chciałbym podziękować za wszystkie życzenia przesłane z okazji świąt 
Bożego Narodzenia, za miłe spotkania w Urzędzie Miasta, za wiele akcji 
charytatywnych, które były organizowane na rzecz różnych osób w mieście, które 
potrzebują pomocy. Rzeczywiście było widać dużą aktywność w okresie 
świątecznym, nie tylko myśleliśmy o tym, żeby zasiąść z rodziną przy stole 
wigilijnym, ale także pamiętaliśmy o osobach, które tej pomocy potrzebują. Panie 
Przewodniczący, jeżeli są pytania dotyczące zbywania nieruchomości, przetargów 
realizowanych przez wydziały inwestycyjne, czy też Miejski Zarząd Dróg – jestem 
do państwa dyspozycji. Wszystkie te informacje znajdują się na stronach 
internetowych miasta Leszno. Dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję, Panie Prezydencie. Pytania 
do informacji przedstawionej przez Pana Prezydenta? Nie widzę. W takim razie 
przystępujemy do kolejnego punktu, w pkt 4 mamy do podjęcia 26 projektów uchwał 
i pierwszą z nich jest uchwała dot. zmiany uchwały budżetowej Miasta Leszna na 
rok 2022, druk 788 wraz z autopoprawkami.  
 
Pkt 4. Podjęcie uchwał w sprawach: 
 
1) zmiany uchwały budżetowej Miasta Leszna na rok 2022 – DRUK Nr 788  

z autopoprawkami – Jest na piśmie i stanowi Załącznik Nr 2 do niniejszego 
protokołu. 

 

Pan Przewodniczący Malepszy – Jak zwykle, proszę Panią naczelnik 
Alicję Wojciechowską o rekomendację projektu uchwały.  
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Pani Wojciechowska, naczelnik WB – Dziękuję bardzo, Panie 
Przewodniczący. Szanowni Państwo, budżet na rok 2022 zmniejszamy po stronie 
dochodów i wydatków o kwotę 3 228 100 zł 74 gr. Zwiększamy dochody o 885 660 
zł z tytułu subwencji oświatowej, którym otrzymaliśmy dodatkowo w miesiącu 
grudniu; zwiększamy o 1 000 000 zł dochody z tytułu wpłat gmin za dzieci 
przebywające w naszych przedszkolach. 9 000 zł otrzymaliśmy ze środków 
Funduszu Pracy na dofinansowanie wynagrodzeń asystentów rodziny; po stronie 
dochodów i wydatków zwiększamy środki z tytułu wpłat mieszkańców w ramach 
inicjatywy lokalnej na zadanie „Modernizacja chodnika przy ul. Rejtana” – po stronie 
wydatków zwiększamy o 45 395 zł. Zmniejszamy natomiast o 4 995 000 zł dochody 
i wydatki; to są środki z rządowego funduszu Polski ład, które są przeznaczone na 
termomodernizację hali widowiskowo-sportowej „Trapez” i te środki zaproponujemy 
państwu w autopoprawkach na rok 2023. 5500 zł zwiększamy dochody i wydatki tj. 
tytuł odpłatności za wyżywienie uczniów, w II Liceum Ogólnokształcącym. 
Zmniejszamy natomiast dochody i wydatki w wysokości 144 037 zł 1 gr – to są 
niewykorzystane środki w tym roku w ramach realizacji projektów „Erasmus” w 
Zespole Szkół Ekonomicznych. Zmniejszamy o 13 820 zł też dochody i wydatki w 
związku z rezygnacją z zadania pod nazwą „Poznaj Polskę”. Miała być 
zorganizowana wycieczka w Zespole Szkół Specjalnych, jednak z niej 
zrezygnowano. 682 zł zmniejszamy wydatki, które planowaliśmy na objęcie udział 
w spółce Lotnisko Leszno. Kwotą tą też zaproponujemy państwu w 2023 roku.  
Z tytułu oszczędności zmniejszamy na odsetkach od zaciągniętych obligacji – 390 
000 zł. Zwiększamy natomiast na zadaniu budżetu obywatelskiego Miasteczko 
Ruchu Drogowego o kwotę 441 717 zł. Zmniejszamy w tym roku wydatki na 
przebudowę ul. Święciechowskiej. W związku z tym, że oferta była bardzo wysoka 
jeszcze raz przetarg będziemy przeprowadzać; środki te planujemy w latach 
następnych. Jeszcze dla naszych instytucji kultury, dla miejskich kupiła wystaw 
artystycznych, proponujemy zwiększenie dotacji o 80 000 zł i Miejskiej Biblioteki 
Publicznej o kwotę 175 000 zł. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję, Pani naczelnik. Informuję, że 
projekt uchwały na druku 788 posiada pozytywną opinię wszystkich komisji 
problemowych Rady. W takim razie przystępujemy do debaty nad projektem 
uchwały. Proszę o zgłoszenia do dyskusji. Nie widzę. W takim razie przystępujemy 
do przegłosowania projektu uchwały na druku 788 wraz z autopoprawkami. Proszę 
o głosowanie. 
 
Uchwała została podjęta:  
16 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  5 głosów wstrzymujących się. 
   
 

Uchwała Nr LIX/756/2022 
Jak w Załączniku Nr 3 

 

Kolejny projekt uchwały w sprawie: 
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2) zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Leszna na lata 2022-2039  

– DRUK Nr 789 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik Nr 4 do niniejszego 
protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Ponownie proszę Panią naczelnik Alicję 

Wojciechowską o przedstawienie projektu uchwały. 
Pani Wojciechowska, naczelnik WB – Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, wieloletnia prognoza jest konsekwencją zmian w budżecie, gdzie 
zmniejszaliśmy dochody i wydatki. Dokonujemy również zmian w przedsięwzięciach 
wieloletnich, zarówno bieżących, jak i majątkowych. W bieżących to przede 
wszystkim projekty „Erasmusa” realizowane przez nasze szkoły. W majątkowych to 
przebudowa ul. Fabrycznej; zadanie również przebudowa ul. Święciechowskiej  
i termomodernizacja hali sportowej Trapez. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję Pani naczelnik. Informuję 
Wysoką Radę, że projekt uchwały na druku 789 posiada pozytywną opinię 
wszystkich komisji problemowych Rady. W takim razie proszę o zgłoszenia do 
dyskusji nad projektem uchwały. Nie widzę. W takim razie przystępujemy do 
przegłosowania projektu uchwały. Proszę o głosowanie. 

 
Uchwała została podjęta:  
16 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  5 głosów wstrzymujących się. 
 

Uchwała Nr LIX/757/2022 
Jak w Załączniku Nr 5 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie: 
 

3) ustalenia wysokości stawek jednostkowych dotacji przedmiotowych dla 
samorządowych zakładów budżetowych na rok 2022 – DRUK Nr 790 – Jest na 
piśmie i stanowi Załącznik Nr 6 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Ponownie proszę Panią naczelnik Alicję 

Wojciechowską o przedstawienie projektu uchwały 
Pani Wojciechowska, naczelnik WB – Dziękuję. Szanowni Państwo, 

uchwała w sprawie wysokości stawek jednostkowych dotyczy Miejskiego Zakładu 
Komunikacji i Miejskiego Zakładu Budynków Komunalnych nie ze względu na 
wzrost dotacji, tylko na – jeżeli chodzi o Miejski Zakład Komunikacji: w związku ze 
zmniejszoną pracą przewozową; a miejski zakład budynków komunalnych ze 
względu na zmianę powierzchni lokali, zarówno Skarbu Państwa, jak i miasta 
Leszna. Dziękuję.,  

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję, Pani naczelnik. Informuję 
Wysoką Radę, że projekt uchwały na druku 790 posiada pozytywną opinię Komisji 
Rewizyjnej Komisji Budżetowo-Finansowej, Komisji Rozwoju Infrastruktury oraz 
Komisji Kultury i Sportu. Otwieram listę zgłoszeń do dyskusji. Proszę o zgłoszenia. 
Nie widzę. W takim razie proszę o przegłosowanie projektu uchwały na druku 790. 
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Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się. 
   
 

Uchwała Nr LIX/758/2022 
Jak w Załączniku Nr 7 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie: 
 
4) ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 

2022 oraz określenia ostatecznego terminu dokonania tych wydatków – DRUK 
Nr 806 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik Nr 8 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Ponownie, proszę Panią naczelnik Alicję 

Wojciechowską o przedstawienie projektu uchwały. 
Pani Wojciechowska, naczelnik WB – Dziękuję. Szanowni Państwo, 

kwota ustalona wydatków niewygasających to 17 619 306 zł  66 gr; z tego wydatki 
majątkowe 16 455 138 zł 97 gr i wydatki bieżące w kwocie 1 164 167 zł 69 gr. 
Ostateczny termin ich dokonania to 30 czerwca 2023 roku. Największe kwoty tych 
wydatków dotyczą dróg publicznych, zadań inwestycyjnych tzn. budowa  
ul. Budowlanych, tj. kwota ponad 5,2 mln zł; przebudowa ulic o nawierzchni 
ulepszonych – kwota ponad 470 tys. zł; w zakresie oświaty – zadania inwestycyjne: 
budowa wyposażenie Przedszkola nr 12 – 3 563 000 zł; termomodernizacja Szkoły 
Podstawowej nr 10 – 500 tys. zł. Dotyczy też to modernizacji sanitariatów  
w III Liceum – 309 715 zł 75 gr, jak również w zakresie kultury fizycznej  
– termomodernizacja hali widowiskowej – kwota 3 649 770 zł 73 gr. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję, Pani naczelnik. Informuję 
Wysoką Radę, że projekt uchwały na druku 806 posiada pozytywną opinię 
wszystkich komisji problemowych Wysokiej Rady, w takim razie przystępujemy do 
dyskusji nad projektem uchwały. Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. W takim razie 
proszę o przegłosowanie projektu uchwały na druku 806. 

  
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się. 
   

Uchwała Nr LIX/759/2022 
Jak w Załączniku Nr 9 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie: 
 
5) uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Leszna na lata 2023-2039 

– DRUK Nr 768 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik Nr 10 do niniejszego 
protokołu. 
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Pan Przewodniczący Malepszy – Proszę Panią Skarbnik Grażynę 
Hałupkę o rekomendację projektu uchwały na druku 768 z II wersją. 

Pani Hałupka, Skarbnik Miasta Leszna – Szanowny Panie 
Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Prezydencie, w imieniu Pana Prezydenta 
przedstawiam państwu projekt uchwały w sprawie wieloletniej prognozy finansowej 
na lata 2023–2039. Podstawą prawną sporządzenia wieloletniej prognozy 
finansowej to ustawa o finansach publicznych, ustawa o dochodach jednostek 
samorządu terytorialnego, a także wytyczne dotyczące stosowania jednolitych 
wskaźników makroekonomicznych będących podstawą oszacowania skutków 
finansowych projektowanych ustaw z dn. 3 października 2022 r. Ponadto 
dokumenty opracowywane przez Radę Ministrów, ministra finansów czy Narodowy 
Bank Polski, wreszcie też podjęte przez Radę Miejską Leszna uchwały  
ws. wieloletnich strategii programów planów i zadań, a także zarządzenie 
prezydenta miasta Leszna z 30 sierpnia br. w sprawie określenia założeń do 
projektu budżetu miasta Leszna na rok 2023 i aktualizacji wieloletniej prognozy 
finansowej miasta Leszna. Wielkości przyjęte w wieloletniej prognozie finansowej 
miasta Leszna przyjęto w oparciu o projekt uchwały budżetowej; także wartości 
planowane na koniec III kwartału 2022 roku oraz dane sprawozdawcze wynikające 
za lata 2020 i 2021. Prezentowany projekt wieloletniej prognozy finansowej jest 
zgodny z projektem wartości przedstawionych projekcie uchwały budżetowej na rok 
2023. Jeżeli chodzi o zakres czasowy wieloletniej prognozy finansowej, to lata 2023 
do 2039 – okres ten jest zdeterminowany okresem spłaty zobowiązań. Wynika to  
z harmonogramu spłaty zobowiązań miasta Leszna, a także z gwarancji 
udzielonych gminnemu Towarzystwu Budownictwa Społecznego na spłaty 
zobowiązań na lata 2023–2048, a także planowanym udzieleniem gwarancji dla 
Miejskiego Zakładu Zieleni na spłaty zobowiązań w związku z inwestycją w spółce. 
Ponieważ te planowane zobowiązania są niewymagalne, w związku z tym zakres 
wieloletniej prognozy finansowej to lata 2023–2039. Jak już wspomniałam, 
założenia makroekonomiczne: na wstępie, wieloletnią prognozę finansową 
sporządzono w oparciu o 3 zasadnicze mierniki, mierniki makroekonomiczne,  
tj.: dynamika realna PKB, dynamika średniorocznej inflacji oraz dynamika realnego 
wynagrodzenia brutto w gospodarce narodowej. Te 3 wskaźniki określone na 
podstawie wytycznych ministerstwa z uwzględnieniem corocznej indeksacji 
wskazywały wielkości w kolejnych latach. Prognozę oparto o dwa założenia, więc 
zgodności – jak już wspomniałam wcześniej – o projekty budżetu na rok 2023, 
natomiast w kolejnych latach w latach 2024 do 2039 o wspomniane wcześniej 
wskaźniki. Dla potrzeby wliczenia kosztów obsługi zadłużenia przyjęto również 
wartości stopy procentowej na rynku międzybankowym WIBOR 3-miesięczny  
i WIBOR 6-miesięczny. Wieloletnia prognoza finansowa określa założenia  
w zakresie dochodów i wydatków. Dochody ze wskazaniem na dochody bieżące  
i majątkowe, i podobnie wydatki z określeniem wielkości wydatków bieżących  
i majątkowych. Jeżeli chodzi o dochody, prognozując wielkości dochodów na rok 
2023, ale też kolejne lata, przyjęto zasady ostrożnego i realnego planowania 
dochodów z uwzględnieniem możliwości ich wykonania, ale też z uwzględnieniem 
trudnych do oszacowania i do oceny zmian społeczno-gospodarczych, które 
wpływają, oczywiście, na wielkości realizacji dochodów. Jeżeli chodzi o dochody 
bieżące, w wieloletniej prognozie planuje się dochody z tytułu udziału w podatkach 
dochodowych od osób fizycznych, od osób prawnych z wyszczególnieniem tychże 
dochodów; także subwencja ogólna oraz dotacje i środki przeznaczone na cele 
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bieżące, również pozostałe dochody. Jeżeli chodzi o dochody z tytułu udziału  
w podatkach dochodowych od osób fizycznych i od osób prawnych informacje  
o wielkości tych kwot otrzymujemy od ministra finansów; i tak na rok 2023 kwota 
dochodów z tytułu udziału w podatku dochodowym od osób fizycznych to 99,5 mln 
zł. Ja tylko dodam, że jest to kwota o ponad 6 mln zł niższa niż w roku 2022 i ponad 
11 mln zł niższa niż w roku 2021. Jeżeli chodzi o kolejność źródło dochodów 
własnych mające istotne znaczenie dla budżetu miasta, ale też będące 
wyodrębnioną pozycją wieloletniej prognozie finansowej, to źródła po wielkości 
podatku od nieruchomości w roku 2023 zaplanowano o nowe stawki, które zostały 
przez państwa podjęte na sesji w dniu 29 listopada. Na wielkość wpływu z podatku 
od nieruchomości oprócz wzrostu stawek ma także wpływ coroczny wzrost 
przedmiotu opodatkowania. Także można powiedzieć, że należycie prowadzone 
działania windykacyjne w znacznym stopniu wpływają też na pozyskanie zaległych 
należności. W 2023 roku zaplanowano dochody z tytułu podatku od nieruchomości 
wysokości ponad 46 mln zł. W kolejnych latach zakłada się wzrostowy trend wpływu 
tego podatku. Jeżeli chodzi o subwencje i dotacje na zadanie bieżące, to dotacje  
z budżetu państwa na rok 2023 przyjęto wielkości w oparciu o informacje uzyskane 
i przekazane przez ministra finansów w ramach tych dotacji. W kolejny rok już 
otrzymujemy kwotę 1,4 mln zł dla Teatru Miejskiego z województwa wielkopolskiego 
w ramach realizacji porozumienia podpisanego na lata 2017–2025. W kolejnych 
latach prognozuje się dotacje i subwencję w oparciu o wskaźniki indeksowane. 
Jeżeli chodzi o dochody majątkowe, główne źródła tych dochodów, to dochody ze 
sprzedaży majątku, ale także dotacje i środki przeznaczone na inwestycje; i tutaj, 
jeżeli chodzi o dochody ze sprzedaży majątku – dość specyficzne źródło dochodów 
– na rok 2023 zaplanowano kwotę 15,2 mln zł. Mówię, że dość specyficzne, dlatego 
że ta część dochodów jest w znacznej mierze uzależniona od koniunktury i trudno 
zaplanować realny dochód z tego tytułu. Aczkolwiek wykaz nieruchomości, jakie 
zostały przygotowane do sprzedaży – wydaje się, że zapewnią ten dochód. Jeżeli 
chodzi o dotacje i środki na inwestycje w 2023 roku, zaplanowano kwotę ponad  
25,5 mln zł i to są środki, które wiążą się z realizacją dofinansowania ze środków 
unijnych, ale także z realizacją zadań w ramach programu inwestycji strategicznych 
i inwestycji strategicznych Polski Ład. Wydatki bieżące wieloletnia prognoza 
finansowa grupuje wg wydatków na wynagrodzenia, wydatków na poręczenia  
i gwarancje, ale także wydatki związane z obsługą zadłużenia. Jeżeli chodzi  
o wydatki na wynagrodzenia, w 2023 roku zabezpieczono środki na wynagrodzenia 
w wysokości ponad 220 mln zł, tj. kwota blisko 700 tys. zł wyższa niż w roku 
bieżącym; jednak należy zwrócić uwagę, że w 2023 roku nastąpi dwukrotny wzrost 
minimalnego wynagrodzenia, tj. od 1 stycznia i od 1 lipca łącznie blisko o 20% 
wzrośnie minimalne wynagrodzenie. Także minister finansów, informując  
o wysokości subwencji oświatowej, przewidział i poinformował o wzroście 
wynagrodzeń dla nauczycieli od stycznia o 7,8%. Wobec tego tu nie bardzo możemy 
obniżyć czy zaoszczędzić na wynagrodzeniach. W kolejnych latach wielkości 
wynagrodzenia zaplanowano w oparciu o indeksację wskaźników 
makroekonomicznych. Jeżeli chodzi o poręczenia i gwarancja – już wcześniej 
wspomniałam – zaplanowano zgodnie z zawartą umową z Gminnym Towarzystwem 
Budownictwa Społecznego poręczenie na lata 2023–2048 rocznie blisko 600 tys. 
zł. Natomiast zaplanowano również zabezpieczenie środków na planowany kredyt 
dla spółki Miejskiego Zakładu Zieleni na lata 2023–2039. Jeżeli chodzi o wydatki 
związane z obsługą długu, tutaj zarówno na rok 2020, jak i w kolejnych latach 
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wieloletniej prognozy finansowej zaplanowano środki w oparciu o warunki 
wynikające z zawartych umów, a więc też w oparciu o wskaźnik WIBOR, który w tej 
chwili jest dość wysoki, a więc te środki też na dość wysokim poziomie zostały 
zaplanowane, jeżeli chodzi o rok 2023 i 2024. Jednakże zgodnie z projekcją inflacji 
opublikowaną przez Narodowy Bank Polski inflacja osiągnąć ma szczyt  
w pierwszym półroczu 2023 roku, i od tego momentu wg NBP prognozowany jest 
spadek inflacji. Średnioroczny wskaźnik inflacji wg tej projekcji NBP w roku. 2023 
wynosi 13%, w 2024 – 6% i w 2025 – około 3,5%. Wobec tego wielkości na obsługę 
długu planowaliśmy również w oparciu o te założenia. Przyjęto też, że ta inflacja od 
drugiego półrocza 2023 będzie stopniowo zwalniać. Jeżeli chodzi o obsługę druku, 
też zaplanowano spłatę pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska, 
która była przeznaczona na dofinansowanie wymiany oświetlenia ulicznego na 
energooszczędne, ale i która to przy założeniu spełnienia określonych warunków 
może zostać umorzona w 40%. Także zaplanowano spłatę pożyczki z Banku 
Gospodarstwa Krajowego na realizację termomodernizacji Zespołu Szkół nr 4. 
Chciałam jeszcze podkreślić – jeżeli chodzi o pozostałe wydatki bieżące planowane 
w wieloletniej prognozie finansowej – miasto Leszno kładzie ogromny nacisk na 
działania związane z oszczędnością ze względu na rosnące koszty utrzymania 
materiałów i usług spowodowane trwającą sytuacją kryzysu gospodarczego. Ten 
nacisk jest konieczny we wszystkich obszarach kosztotwórczych. Miasto prowadzi 
politykę dyscypliny wydatków bieżących, podejmując działania, które mają na celu 
ograniczenie wydatków bieżących. Już prognozując rok 2022 i 2023 – także 
następne – podejmowano decyzję o rezygnacji z niektórych wieloletnich 
przedsięwzięć bieżących. Nadal jest realizowany program oszczędnościowy  
w dziedzinach absorbujących dotąd wysokie wydatki bieżące; dokonuje się na 
bieżąco analizy wydatków bieżących we wszystkich jednostkach organizacyjnych 
miasta Leszna. Znacznie ograniczono też wydatki na promocję, na imprezy 
kulturalne, na zakup materiału wyposażenia, na niektóre dotacje dla jednostek 
spoza sektora finansów publicznych czy instytucji kultury. Corocznie samorząd też 
dokonuje wymiany oświetlenia ulicznego na energooszczędne i tym sposobem 
każdego kolejnego roku zmniejsza się wydatki na oświetlenie, realizując zadania 
termomodernizacji, chociażby Zespołu Szkół nr 4 czy też kolejnych planowanych 
modernizacji Szkoły Podstawowej nr 13, czy Szkoły Podstawowej nr 10, czy 
planowane termomodernizacji bursy – to te wszystkie działania mają wpłynąć na 
oszczędności energetyczne, grzewcze. Miasto będzie kontynuować przynoszącą 
efekty finansowe praktykę polegającą na dokonywaniu też zakupów grupowych  
w zakresie energii elektrycznej, w zakresie ubezpieczeń i odpowiedzialności 
cywilnej. Prognozowane wydatki na rok 2023 i kolejne lata, podobnie jak pozostałe 
pozycje, też biorąc pod uwagę tu przeze mnie cytowane wcześniej działania 
oszczędnościowe metodą indeksacji, były planowane w kolejnych latach. Jeżeli 
chodzi o wydatki majątkowe w wieloletniej prognozie finansowej, ujęte zostały  
w zasadzie te, które dotyczą zadań wieloletnich w załączniku do wieloletniej 
prognozy finansowej, dlatego może nie będę tu szczegółowo omawiać. Budżet na 
rok 2023 zamknie się ujemną różnicą między dochodami i wydatkami, a więc  
i deficyt wyniesie – planuje się – na poziomie 15 564 864 zł 40 gr. Deficyt ma  
– planuje się – pokryć z emisji papierów wartościowych, a także z wolnych środków 
w kolejnych latach, ponieważ zakładamy dużo oszczędności też, ale też biorąc pod 
uwagę planowane dochody bardzo zależy miastu Leszno, aby w kolejnych latach 
budżet – a więc różnica między dochodami i wydatkami – zamykała się nadwyżką. 
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Jeżeli chodzi o przychody na rok 2023, zaplanowano kwotę 29 937 748 zł 8 gr. 
Przychody pochodzą z emisji obligacji w kwocie 12 500 000 zł oraz z wolnych 
środków w kwocie 17 437 000 zł, tj. kwota, która pochodzi z dodatkowych udziałów, 
które wpłynęły w roku 2022 z Ministerstwa Finansów. Jeżeli chodzi o rozchody  
w roku 2023, planuje się rozchody na poziomie 14 372 883 zł. 68 gr i na te rozchody 
składa się spłata obligacji z roku 2012 w kwocie 14 mln zł, ale także spłata pożyczki 
z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Banku Gospodarstwa 
Krajowego. Jeżeli chodzi o kwoty długu na koniec roku 2022 – wielkość długu 
planuje się w kwocie 240 928 946 zł; natomiast w roku. 2023 to kwota 239 056 062 
zł. W kolejnych latach planuje się spłacać dług – wobec tego planowana kwota długu 
w roku 2024 to nieco ponad 219 mln zł na koniec 2025 roku to ponad blisko 201 mln 
zł. Jeżeli chodzi o stosunek wielkości długu to dochodów ogółem pomniejszonych 
o dotacje i środki o podobnym charakterze, to jest taki wskaźnik, który w bieżącym 
roku wprowadzono w  ustawie o finansach publicznych; on dla miasta Leszna 
wyniesie nieco ponad 61% i jest zachowana ta relacja ustawowa, która nie powinna 
przekroczyć 80%. Również relacja z art. 242 i 243 dla budżetu miasta Leszna na 
rok 2023 jest zachowana, mimo że w roku 2023 bieżący budżet, a więc różnica 
między dochodami bieżącymi a wydatkami bieżącymi stanowi wartość ujemną. Tę 
wartość ujemną pokrywamy zgodnie z ustawą wolnymi środkami w kolejnych latach. 
Planujemy już nadwyżkę operacyjną, na której nam – oczywiście – bardzo zależy; 
konieczna też dla rozwoju inwestycyjnego miasta. Podobnie art. 243 ustawy  
o finansach publicznych w całym okresie wieloletniej prognozy finansowej został 
spełniony. Na koniec tylko dodam jeszcze: miasto Leszno posiada pozytywną opinię 
regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie wieloletniej prognozy finansowej na lata 
2023–2039. Dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję, Pani Skarbnik. Informuję 
Wysoką Radę, że projekt uchwały dotyczący wieloletniej prognozy finansowej na 
lata 2023–2039 z II wersją posiada pozytywną opinię wszystkich komisji 
problemowych Wysokiej Rady. Wobec tego proszę o zgłoszenia do dyskusji. 
Dziękuję. Zamykam listę zgłoszeń. Zgłosił się do dyskusji Pan radny Jacek Matecki. 
Bardzo proszę. 

Pan radny Matecki – Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie, Wysoka 
Rado, szanowni Państwo, ja tak czytając WPF w zakresie wydatków, zastanawiam 
się nad pewnymi zapisami w nich zawartymi, o czym przed chwileczką też może 
wspomniała Pani skarbnik i mam pytanie do Pani skarbnik. Ponieważ patrząc na 
wydatki 2023 roku, mamy je określone na poziomie 472 mln zł, a już w roku 
następnym 2024 planujemy wydatki o 40 mln zł niższe, krótko mówiąc budżet wynik 
budżetu finansowego 2023 jest na minusie 15 mln zł, jak przed chwileczką Pani 
mówiła, a już 2024 możemy wyczytać, że ma być na plusie 19 mln zł. Moje 
wątpliwości budzi to, w jaki sposób uda nam się to zrealizować? Dalej czytając 
można dostrzec, że te 40 mln zł mniej to jest kwota, którą chcemy mniej wydać na 
inwestycje i zakupy inwestycyjne – czyli mam rozumieć, że w 2024 roku bardzo 
mocno zejdziemy z inwestycji i tych inwestycji będzie realizowane – w porównaniu 
z poprzednimi latami – niewiele, bo zaplanowano tylko około 14,5 mln zł. Ja 
oczywiście będę trzymał kciuki za taki budżet w roku 2024, który będzie bez deficytu 
i jeszcze będzie na plusie 19 mln zł, tylko mam wątpliwości, na ile zaplanowane 
działania są realne do przeprowadzenia w kolejnym budżecie i jaki jest na to pomysł. 
Pani Skarbnik, może kilka słów wyjaśnienia? Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję, proszę bardzo. 
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Pani Hałupka, Skarbnik Miasta Leszna – Szanowny Panie 
Przewodniczący, szanowni Państwo radni, to prawda, zaplanowano niższe wydatki 
ogółem, w tym wydatki majątkowe nieco niższe. Na rok 2023 – jak państwo 
analizowali projekt budżetu na rok 2023 – też tych wydatków majątkowych jest 
mniej. Staramy się w 2023 realizować te wydatki, które kończymy albo posiadamy 
dofinansowanie z programu inwestycji strategicznych Polski Ład bądź też  
z dofinansowań, tak jakby chociaż termomodernizacja Szkoły Podstawowej nr 10  
tj. ostatnie środki z tego ostatniego rozdania unijnego. Nie mamy jeszcze też 
żadnych informacji co do kolejnego rozdania i wieloletnia prognoza finansowa to 
konstrukcja prognostyczna. Planowaliśmy w dużym w okresie, który jest takim 
niestabilnym okresem. Brak jest pewności, jakie programy zostaną uruchomione.  
W związku z tym rok 2024 i kolejne lata trudno przewidywać. Czy w ogóle będą 
jakieś środki, jakie inwestycje, w jakich wielkościach miasto Leszno będzie 
realizowało? Zakładamy też wyższą kwotę inwestycji, możemy się domyślać, że 
kolejne rozdania wpłyną na to korzystnie. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Możemy przystąpić do 
przegłosowania projektu uchwały dot. wieloletniej prognozy finansowej miasta 
Leszna na lata 2023–2039 wraz z II wersją. Proszę o przegłosowanie projektu 
uchwały. 

 
Uchwała została podjęta:  
14 głosów za,  
  6 głosów przeciw,  
  1 głos wstrzymujący się. 
 

Uchwała Nr LIX/760/2022 
Jak w Załączniku Nr 11 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie;   
 
6) uchwały budżetowej Miasta Leszna na rok 2023 – DRUK Nr 769, wraz  

z materiałami informacyjnymi – Jest na piśmie i stanowi Załącznik Nr 12 do 
niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – I tutaj w punkcie kolejno, żeby tę 

procedurę spełnić, proszę, by w imieniu Pana Prezydenta Łukasza Borowiaka  
o krótkie wprowadzenie i przedstawienie nam projektu uchwały budżetowej na rok 
2023 Panią Skarbnik Grażynę Hałupkę. 

Pani Hałupka, Skarbnik Miasta Leszna – Szanowny Panie 
przewodniczący, Wysoka Rado, Panie prezydencie. Projekt budżetu na rok 2023 
został skonstruowany zgodnie z obowiązującymi ustawami: ustawą o finansach 
publicznych, ustawą o dochodach jednostek samorządu terytorialnych  
w samorządzie gminnym i powiatowym, a także z uwzględnieniem założeń 
wskaźników makroekonomicznych, informacji ministra finansów i wojewody 
wielkopolskiego. Praca nad projektem budżetu miasta nigdy nie należała do 
łatwych, tym bardziej na rok 2023. Do tej pory zmagaliśmy się  z sfinansowaniem 
dużych inwestycji, także skutkami pandemii w roku bieżącym. Dodatkowo pojawiły 
się dodatkowe, niespodziewane, nadzwyczajne wydarzenia, związane chociażby  
z takimi wydarzeniami, które mają wpływ ogólnokrajowy, nawet ogólnoświatowy,  
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a więc w głównej mierze konflikt zbrojny na Ukrainie, którego skutkiem jest m.in. 
napływ do Polski uchodźców, bardzo wysoka inflacja na poziomie 80% powodująca 
znaczny wzrost kosztów funkcjonowania miejskich jednostek, wzrost cen energii 
elektrycznych, gazu oraz paliw – i tu wzrost jest znacznie wyższy ponad inflację, 
także zmiany w ustawie o podatku dochodowym od osób fizycznym, które skutkują 
zmniejszeniem dochodów z tytułu udziału podatku dochodowych od osób 
fizycznych. Zmiana ustawy o dochodach jednostek samorządu terytorialnego 
pozbawiła samorządy w 2023 roku subwencji rozwojowej. Kwotę tę jako pewnego 
rodzaju rekompensatę samorządy otrzymały w roku 2022 jak dodatkowe udziały w 
podatku dochodowym od osób fizycznych. Kolejnym takim ważnym elementem to 
wysokie stopy procentowe banku centralnego, które powodują znaczny wzrost 
kosztów, obsługi zadłużenia, a także planowany na rok 2023 dwukrotny wzrost 
minimalnego wynagrodzenia – wspominałam już o blisko 20%. Pracom nad 
projektem budżetu towarzyszyła myśl, że tak jak gmina ponosi skutki niekorzystnych 
zjawisk ekonomicznych, tak i mieszkanki, i mieszkańcy Leszna zmuszeni są sami 
sobie radzić z tą sytuacją. Wiemy też, że nie wszystkim to się udaje i że pomocą 
społeczną – w tych trudnych czasach – objąć będzie trzeba większą grupę 
mieszkańców niż do tej pory. To jedno z zadań nałożonych na jednostki samorządu 
terytorialnego, ale też wyraz solidarności i odpowiedzialności społecznej. Wiemy, 
że oprócz pomocy społecznej Leszczynianki i Leszczyniacy oczekują przede 
wszystkim dalszego rozwoju miasta, zapewnienia im bezpieczeństwa komfortu 
pracy dostępu do edukacji ochrony zdrowia – po prostu lepszego życia. Chcemy też 
kontynuować rozpoczęte zadania i to one otrzymały priorytet na liście elementów 
koniecznych do zaplanowania w budżecie na rok 2023. Kończący się rok był trudny 
i naznaczony ogromnym niepokojem związany z wybuchem wojny na Ukrainie.  
Z otwartymi ramionami przyjęliśmy w Lesznie tysiące obywateli zaatakowanego 
państwa; zaoferowaliśmy, im dach nad głową jedzenie, ubrania, środki czystości  
i higieny. Pracownicy leszczyńskiego magistratu od pierwszego dnia wojny aktywnie 
włączyli się w koordynację tej pomocy. Wszyscy nie szczędziliśmy sił i środków, aby 
zaopiekować się uchodźcami. Wojna na Ukrainie trwa od 309 dni i w obliczu 
rosnącej inflacji, kryzysu energetycznego i niepewności jutra coraz trudniej  
o empatię, o kolejne działania pomocowe na rzecz uciekających z ogarniętym wojną 
Ukrainy. Rodzą się też nieporozumienia, napięcia. Warto o tym pamiętać, analizując 
projekty budżetu miasta Leszna na rok 2023. Analizując plany finansowe na 
przyszły rok, należy też wziąć pod uwagę dynamicznie zmieniające się przepisy 
prawa. Wspomniałam chociażby zmiany w ustawie o finansach publicznych, czy  
w ustawie o dochodach jednostek samorządu terytorialnego, a także zmiany 
wprowadzone rządowym programie inwestycji strategiczny Polski Ład, które 
umożliwiają dokonywanie zmian w projektach, na które przyznano już 
dofinansowanie. Miasto Leszno już w grudniu br. złożyło wniosek o zmiany  
w zakresie zadania inwestycyjnego, chociażby rezygnując z modernizacji 
…presumencji… Nowego Rynku i dzięki temu uda się rozpocząć modernizację 
pływalni „Akwawit”. To bardzo oczekiwana inwestycja. Złożyliśmy też wniosek  
o korekty zadania inwestycyjnego poprzez zawnioskowanie o przeznaczenie kwoty 
wyasygnowanej na utworzenie Leszczyńskiego Centrum Nauki, na budowę 2 boisk 
przy Zespole Szkół nr 4 i kompleksie sportowym w Zaborowie. To rozwiązanie 
wydaje się również bardziej oczekiwane i bardziej uzasadnione. Przedłożony 
projekt budżetu charakteryzuje się następującymi wielkościami: projekt budżetu 
miasta Leszna na rok 2023 po stronie dochodów określony został kwotą 450 590 
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374 zł. 31 gr, w tym dochody bieżące 409 545 765 zł 70 gr. Zaplanowano dochody 
z tytułu udziału w podatkach dochodowych w kwocie 99 523 884 zł. Dochody 
majątkowe obejmujące wpływy z tytularyzowanych zadań inwestycyjnych  
z dofinansowaniem unijnym oraz z dofinansowaniem budżetu państwa. Wydatki 
budżetu zaplanowano w wysokości 466 155 238 zł 71 gr. Plan wydatków obejmuje 
wydatki bieżące w kwocie 415 433 526 zł 48 gr oraz wydatki majątkowe w kwocie 
50 721 712 zł 23 gr. Przyjęte w projekcie budżetu na 2023 rok na wydatki bieżące 
kwotę zabezpiecza prawidłowe wykonywanie zadań obligatoryjnych nałożonych 
ustawami. Przez wszystkie jednostki miejskie zapewnia również kwoty na dotacje 
dla jednostek niepublicznych działających w tzw. sektorze trzecim. Planujemy także 
kontynuować programy dodatkowe, takie jak „Leszczyńskie Becikowe” czy „Student 
Plus”. Jak co roku ogromna część budżetu to środki na zadania oświatowe. Środki 
te przekraczają znacznie połowę wydatków. Subwencja oświatowa nie wystarcza 
bowiem na pokrycie wszystkich kosztów działalności placówek oświatowych. 
Dodatkowo na 2023 rok zaplanowaliśmy wydatki związane z wynajęciem 
pomieszczeń dla dzieci Szkoły Podstawowej nr 10, której termomodernizacja już się 
rozpoczęła. Projekt budżetu zawiera też zadania związane z pomocą społeczną 
skierowaną do osób samotnych, chorych, wykluczonych, nieprzystosowanych, 
wymagających specjalnej troski pomocy. Zaplanowano też środki na działania 
prozdrowotne i rehabilitacyjne. Zaplanowano także rezerwy: ogólną w kwocie 2 604 
345 zł 48 gr; a także rezerwy celowe w kwocie ponad 11 316 000 zł, z tego rezerwa 
na zadania związane z zarządzaniem kryzysowym – 1 mln zł; na skutki wzrostu 
wynagrodzeń dla pracowników administracji samorządowej – 2 mln zł; na nagrody 
jubileuszowe, odprawy emerytalne – 4,5 mln zł; na skutki wzrostu cen mediów  
2,2 mln zł; na działania miasta Leszna w realizację zadania publicznego w ramach 
inicjatyw lokalnych – 50 tys. zł; na wkład własny miasta Leszna planowane 
inwestycje z dofinansowaniem zewnętrznym – 1,5 mln zł, a także na zadania  
z budżetu obywatelskiego ponad 66 tys. zł. Wydatki majątkowe obejmują zadania 
inwestycje inwestycyjne. Biorąc pod uwagę trudną sytuację gospodarczą, 
planujemy jedynie kontynuować już rozpoczęte inwestycje wieloletnie oraz 
zrealizować te, na które otrzymaliśmy dofinansowanie. Będą to inwestycje 
dofinansowane z Polskiego Ładu, termomodernizacja SP nr 10, pełnobranżowa 
dokumentacja przebudowy ul. Święciechowskiej czy budowa ul. Budowlanej  
w strefie I.D.E.A. Na rok 2023 przełożyliśmy modernizację funkcjonujących  
w mieście parkomatów, które są już zużyte i nastręczają wielu problemów obsłudze 
i serwisowaniu; właśnie trwają prace przetargowe. Inwestycje i zadania bieżące, 
które będą realizowane w przyszłym roku to też zadania wybrane w ramach budżetu 
obywatelskiego. Budżet obywatelski miasta Leszna, który realizować będziemy już 
po raz jedenasty to kwota ponad 2,5 mln zł. Ogromna niepewność otoczenia wpływa 
niekorzystnie na stabilność finansów miasta Leszna, długotrwały wzrost kosztów 
bieżącego funkcjonowania w tempie szybszym niż tempo wzrostu dochodów 
bieżących powoduje niepokojący spadek nadwyżki operacyjnej. Osiąganie 
właściwego poziomu nadwyżki operacyjnej to z jednej strony wypełnienie 
ustawowego obowiązku, a z drugiej posiadanie możliwości rozwojowych poprzez 
posiadanie środków na zapewnienie wkładów własnych jako uzupełnienie 
pozyskanych dofinansowań zewnętrznych. W budżecie na rok 2023 zaplanowano 
deficyt w kwocie 15 564 864 zł 40 gr, przychody w kwocie 29 937 748 zł 8 gr, w tym 
na emisji obligacji komunalnych w kwocie 12,5 mln zł i wolne środki w kwocie  
17 437 748 zł 8 gr oraz rozchody w kwocie 14 372 883 zł 68 gr, które są 
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przeznaczone na spłatę obligacji i pożyczki z wojewódzkiego funduszu ochrony 
środowiska Banku Gospodarstwa Krajowego. Na koniec roku 2023 prognozuje się 
zadłużenie w kwocie 239 056 062 zł 54 gr. Kwoty zadłużenia i jego obsługi spełniają 
relacje określone w ustawie o finansach publicznych. Budżet miasta na rok 2023 był 
konstruowany w sytuacji trwającego kryzysu ekonomicznego, energetycznego oraz 
wojny toczącej się tuż za wschodnią granicą, a rzutującej na cały świat. Skromne 
dochody i rosnące wydatki zmuszają nas do maksymalnych oszczędności  
i ograniczania realizowanych zadań. Od władz samorządowych i wszystkich 
pracowników Urzędu Miasta Leszna oraz jednostek organizacyjnych miasta Leszna 
realizacja przyszłego budżetu będzie wymagać żelaznej dyscypliny, nieprzerwanej 
analizy zmieniających się warunków gospodarczych, konieczności 
natychmiastowego reagowania na te zmiany i dokonywania korekt oraz pełnej 
współpracy. Budżet miasta Leszna na rok 2023 jest budżetem, w którym staraliśmy 
się odpowiedzieć na podstawowe potrzeby miasta i jego mieszkańców. Projekt 
uchwały budżetowej miasta leśne na rok 2023 posiada pozytywną opinię 
Regionalnej Izby Obrachunkowej. Regionalna Izba Obrachunkowa wyda również 
opinię pozytywną o możliwości sfinansowania deficytu budżetu miasta Leszna  
w roku 2023. W związku z powyższym bardzo proszę Radę Miasta o przyjęcie 
przedłożonego projektu miasta Leszna na rok 2023. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo, Pani Skarbnik. Teraz, 
zgodnie z tymi zapisami wspomnianej uchwały Rady z 2018 roku, kolejny wymóg 
proceduralny to jest przedstawienie projektu uchwały Regionalnej Izby 
Obrachunkowej o projekcie budżetu na rok 2023 i tutaj proszę Panią Alicję 
Wojciechowską, naczelnik Wydziału Budżetu o przedstawienie opinii Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w sprawie projektu budżetu miasta Leszna na rok 2023. 

Pani naczelnik Wojciechowska – Dziękuję bardzo. Uchwała numer  
SO-9/0952/50/2022 składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej  
w Poznaniu z dn. 29 listopada 2022 roku w sprawie wyrażenia opinii o projekcie 
uchwały budżetowej miasta Leszna na 2023 rok, skład orzekający Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu, wyznaczony zarządzeniem nr 21/2022 prezesa 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dn. 2 listopada 2022 roku,  
w składzie: przewodniczący Zdzisław Droz, członkowie Małgorzata Lisowska, 
Małgorzata Okręt, działając na podstawie art. 13 pkt 3 i art. 19 ust. 2 ustawy  
z dn. 7 października 1992 roku o regionalnych izbach obrachunkowych Dz.U. z 2022 
roku poz. 1668, w związku z art. 238 ustawy z dn. 27 sierpnia. 2009 roku o finansach 
publicznych Dz.U. z 2022 roku poz. 1634 z późn. zm. o przedłożonym przez 
prezydenta miasta Leszno projekcie uchwały budżetowej na rok 2023 wyraża opinię 
pozytywną. Uzasadnienie: projekt uchwały budżetowej przedłożony został przez 
prezydenta miasta w dn. 15 listopada 2022 roku wraz z projektem przedłożone 
zostały uzasadnienie oraz materiały informacyjne. Szczegółowość projektu 
odpowiada wymogom określonym uchwałą nr 53/725/2018 Rady Miejskiej Leszna 
z dn. 25 października 2018 roku w sprawie trybu prac nad projektem uchwały 
budżetowej. W projekcie uchwały budżetowej ustalone zostały z podziałem na 
powiat i miasto dochody w wysokości 450 590 374 zł 31 gr; dochody bieżące – 409 
545 765 zł 70 gr oraz dochody majątkowe w kwocie 41 044 608 zł 61 gr. Wydatki  
w wysokości 466 155 238 zł 71 gr, w tym wydatki bieżące – 415 433 526 zł  48 gr 
oraz wydatki majątkowe w kwocie 50 721 712 zł 23 gr. Prognozowane w projekcie 
budżetu dochody bieżące powiększone o wolne środki są wyższe od planowanych 
wydatków bieżących; spełniony wymóg z art. 242 ustawy o finansach publicznych. 
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Deficyt budżetu w wysokości 15 564 864 zł 40 gr ma zostać sfinansowany środkami 
z przychodów z emisji obligacji komunalnych oraz wolnych środków jako nadwyżki 
środków pieniężnych na rachunku budżetu miasta Leszna wynikających z rozliczeń 
z wyemitowanych papierów wartościowych kredytów i pożyczek z lat ubiegłych, § 3 
projektu uchwały budżetowej. W projekcie – załącznik nr 10 – zaplanowano 
przychody ze sprzedaży innych papierów wartościowych w kwocie 12,5 mln zł oraz 
przychody z tytułu wolnych środków, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy 
o finansach publicznych w kwocie 17 437 748 zł 8 gr. Rozchody zaplanowano  
z tytułu wykupu innych papierów wartościowych w wysokości 14 mln zł oraz z tytułu 
spłaty otrzymanych krajowych pożyczek i kredytów w wysokości 372 883 zł 68 gr. 
Planowane w projekcie uchwały budżetowej dochody z tytułu dotacji celowych  
z budżetu państwa na zadania bieżące z zakresu administracji rządowej oraz inne 
zadania zleconych gminie ustawami na zadania własne bieżące oraz subwencji 
zgodnie z kwotami wynikającymi z zawiadomień dysponenta. W postanowieniach 
projektu uchwały lub załącznikach wyodrębniono dochody i wydatki związane ze 
szczególnymi zasadami wykonywania budżetu wynikającymi z odrębnych ustaw,  
a także dochody i wydatki związane z realizacją zadań wykonywanych na podstawie 
porozumień umów między jednostkami samorządu terytorialnego. Kwoty 
zaplanowanych w wydatkach budżetu rezerw tj. rezerwy ogólnej oraz rezerwy 
celowej mieszczą się w granicach określonych w przepisach art. 222 ust 1 i 3 ustawy 
o finansach publicznych, a ponadto rezerwa celowa na realizację zadań własnych 
z zakresu zarządzania kryzysowego mieści się w limicie określonym w art. 26 ust. 
4 ustawy z dn. 26 kwietnia 2007 roku o zarządzaniu kryzysowym Dz.U. z 2020 roku 
poz. 261 z późn. zm. Planowane w projekcie budżetu na 2023 rok wydatki 
zapewniają realizację przedsięwzięć ujętych w projekcie uchwały w sprawie 
wieloletniej prognozy finansowej dla roku 2023, co spełnia wymóg art. 231 ust. 2 
ustawy o finansach publicznych. Gospodarkę odpadami komunalnymi na terenie 
miasta Leszna realizuje Komunalny Związek Gminy Regionu Leszczyńskiego. 
Zakres unormowań zawartych w projekcie uchwały budżetowej odpowiada 
wymogom ustawy o finansach publicznych, a w szczególności art. 212 art. 215 
cytowanej ustawy. Mając na uwadze całokształt dokonanych ustaleń i analiz, skład 
orzekający postanowił – jak w sentencji przewodniczący składu orzekającego 
Zdzisław Drost – pouczenie od uchwały składu orzekającego, służy odwołanie do 
Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu w terminie 14 dni od daty 
doręczenia uchwały. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo, Pani naczelnik.  
W kolejnym punkcie zapisanym wspomnianej projekcie uchwały stanowisko komisji 
problemowych Rady Miasta jest następujące: wszystkie opinie są pozytywne, przy 
czym w 2 przypadkach komisje zgłosiły i przyjęły wnioski dotyczące budżetu, ale 
literalnie się to przedstawia następująco – Komisja Rozwoju Infrastruktury Miejskiej, 
opinia o projekcie budżetu – pozytywna. Wniosków – brak. Komisja Edukacji, 
Kultury i Sportu – opinia pozytywna, ale z wnioskiem następującym: Komisja 
przegłosowała wniosek, cytuję: „aby środki zabezpieczone w budżecie na rok 2023. 
na opłacenie naszych radnych, kwadransów samorządowych w ramach zadania 
»Współpraca z mediami« – kwota 25 884 zł – przeznaczyć w całości na konkursy  
w ramach zadania 926/92/605/282 na szkolenie sportowe dzieci i młodzieży  
w klubach sportowych”. Wynik głosowania komisji – 6 członków komisji było za tym 
wnioskiem, nikt się nie wstrzymał, przeciw był 1 członek komisji. Komisja Rewizyjna 
– opinia o projekcie pozytywna z wnioskiem następującym: komisja wnosi  
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o znalezienie środków na podwyżki dla pracowników Urzędu Miasta Leszna  
i pracowników jednostek podległych prezydentowi i zakładów budżetowych w roku 
2023. w miarę posiadanych możliwości, czyli taki charakter intencyjny. Wynik 
głosowania Komisji Rewizyjnej – 6 członków za, wstrzymał się 1 członek Komisji, 
przeciw był też 1. Komisja Spraw Społecznych – opinia o projekcie budżetu 
pozytywna bez wniosków. Komisja Skarg Wniosków i Petycji – opinia pozytywna 
bez wniosków. Komisja Budżetowo-Finansowa – opinia pozytywna, brak wniosków. 
I tutaj, proszę Pana prezydenta o ustosunkowanie się do wniosków komisji stałych. 

Pan Prezydent Borowiak – To może od tematu podwyżek – tak jak już 
powtarzałem na komisjach problemowych, że będziemy planować wzrost 
wynagrodzenia w sektorze budżetowym od 1 kwietnia. Te regulacje będą 
następowały w taki oto sposoby, jak to miało miejsce w roku 2022, czyli będą 
przypisane określone kwoty i poszczególni naczelnicy, kierownicy, dyrektorzy 
zakładów budżetowych będą regulować indywidualnie, oceniając własnego 
pracownika, bo przypomnę, że są pracownicy w naszych instytucjach, którzy 
zarabiają minimalne wynagrodzenie. Ten wzrost nastąpi od 1 stycznia, od 1 lipca  
i te kwoty będą przypisane. Wydaje mi się, że ten mechanizm wzrostu wynagrodzeń 
czy regulacji wynagrodzeń – moi współpracownicy już doskonale wiedzą – także od 
1 kwietnia – tj. stanowisko kierownictwa – będziemy starali się Państwu 
zaproponować kwotę przy zmianach do budżetu, aby te regulacje zostały 
uruchomione. Jeżeli chodzi o drugie stanowisko, wydaje mi się, że na wspólnym 
posiedzeniu był wniosek odwrotny i to nie zostało – że tak powiem – przyjęte 
formalnie, a ja cały czas twierdzę, że te kwoty, które są przepisane w ramach 
budżetu Biura Rady, powinny być, bo radni powinni wykonywać też swoje zadania, 
komunikując się w poszczególnych mediach leszczyńskich. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję. Wobec tego przechodzimy do 
kolejnego punktu zapisanego w procedurze. Tutaj przewodniczący ma obowiązek 
zapytanie radnych, czy są propozycje wniosków zgłoszonych przed rozpoczęciem 
sesji przez radnych i nieuwzględnionych w projekcie budżetu? Nie widzę. W takim 
razie w następnym punkcie, zgodnie z § 9 w pkt 6 wspomnianej uchwały proszę, by 
w imieniu Pana prezydenta Pani Alicja Wojciechowska, Pani naczelnik Wydziału 
Budżetu przedstawiła autopoprawki Pana Prezydenta do projektu uchwały 
budżetowej miasta Leszna na rok 2023. 

Pani naczelnik Wojciechowska – Dziękuję bardzo, szanowni Państwo, 
chciałem przedstawić autopoprawki Pana prezydenta. One zwiększają dochody  
i wydatki o kwotę 6 036 698 zł 84 gr, dochody zwiększamy z tytułu refundacji; 
spodziewamy się refundacji poniesionych wydatków w ramach realizacji projektu 
„Budowa Systemu Informacji Przestrzennej” – jest kwota 603 513 zł 64 gr. 
Wprowadzamy również kwotę 19 965 zł w związku z podpisaną umową grantową  
z Centrum Rozwoju Inicjatyw Społecznych; to są środki z udziałem środków 
Europejskiego Funduszu Społecznego na przeprowadzenie pogłębionych 
konsultacji społecznych dokumentu planistycznego. Zwiększamy również o kwotę  
4 995 000 zł dochody i wydatki ze środków rządowego funduszu Polski Ład na 
termomodernizację hali sportowo-widowiskowej „Trapez”. Również po stronie 
dochodów i wydatków o kwotę 418 220 zł 20 gr zwiększamy środki z Funduszu 
Rozwoju Systemu Edukacji „Erasmus Plus” na realizację projektów realizowanych 
przez Zespół Szkół Ekonomicznych i Szkoły Podstawową nr 4. Zwiększamy po 
stronie wydatków o 3 242 004 zł środki przeznaczone na ubezpieczenie 
parkomatów – kwota 1530 zł; na ubezpieczenie mienia i oc dróg publicznych – 186 
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zł oraz opłata roczna z tytułu odszkodowania za przedwczesny wyrąb 
drzewostanów w ramach inwestycji związanej z utwardzeniem i oświetleniem 
zbiornika w Zaborowie – kwota 1526 zł 4 gr. Po stronie wydatków zwiększamy 
również środki w wysokości 543 660 zł z przeznaczeniem na odkup nieruchomości 
przy ul. Gruntowej, nieruchomości przy ul. Usługowej. Po stronie wydatków 
zwiększamy 682 zł z przeznaczeniem na wniesienie wkładu pieniężnego do spółki 
Lotnisko Leszno. Zmniejszamy natomiast o 320 tys. zł środki zaplanowane na 
promocję miasta przez sport i przeznaczamy ją na oświetlenie uliczne ul. Hasiora  
i ul. Mehoffera – kwota 120 tys. zl; na szkolenie sportowe dzieci i młodzieży – 100 
tys. zł i na rozwój sportu – 100 tys. zł; jeszcze dla Przedszkola Miejskiego nr 21 
zwiększamy środki o kwotę 23 330 zł. 82 gr – przeznaczone to jest na remont 
pomieszczeń, które uległy zalaniu w tym roku, natomiast przedszkole nie zdąży tych 
pieniędzy już do końca roku wydać. Także wprowadzamy je do budżetu 
przyszłorocznego. 30 tys. zł zwiększamy dla Zespołu Obsługi Jednostek 
Oświatowych na wypłatę odprawy emerytalnej dla pracownika. Dla Domu Pomocy 
Społecznej na wydatki bieżące zwiększamy środki wysokości 132 896 zł. 
Zwiększamy również dotacje dla Warsztatów Terapii Zajęciowej w Lesznie o 30 733 
zł 33 gr na uczestnictwo dodatkowo 10 osób w warsztatach. Dokonujemy jeszcze 
zmian porządkowych m.in. 3 tys. zł w zakresie wydatków bieżących Ochotniczej 
Straży Pożarnej i 48 080 zł dotyczące nieodpłatnej pomocy prawnej. Przenosimy 
również zadań Wydziału Edukacji do naszych jednostek oświatowych, środki na 
wynajem obiektów sportowych oraz na szkolenie i dokształcanie nauczycieli. 
Dziękuję. Jeszcze, przepraszam, zmniejszamy rezerwę ogólną o kwotę 185 993 zł 
i 86 gr. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo, Pani naczelnik. 
Możemy przystąpić do debaty dyskusji nad projektem budżetu na rok 2023. Tą 
dyskusję otwierają wystąpienia klubowe, które nie powinny przekraczać 20 minut. 
Proszę o zgłoszenia do wystąpień klubowych. Dziękuję. Czworo radnych zgłosiło 
się do przedstawienia opinii klubów Rady Miasta Leszna w sprawie budżetu na rok 
2023, w kolejności: Kazimierz Jęcz. Bardzo proszę, Panie Radny 

Pan radny Jęcz – Dziękuję bardzo. Panie przewodniczący, Panie 
prezydencie, szanowni Państwo radni i wszyscy goście obecni na dzisiejszej sesji 
Rady Miejskiej Leszna. W imieniu radnych klubu Prawa i Sprawiedliwości 
przedstawiam naszą opinię dotyczącą projektu budżetu miasta Leszna na rok 2023. 
Ten budżet po raz kolejny raz jest bardzo napięty poprzez środki finansowe, które 
zostały zapisane zarówno od strony dochodów, jak i wydatków. Pozwolę sobie 
przypomnieć tutaj przede wszystkim o wydatkach, które zostały zaprojektowane  
w tym dokumencie. Jak co roku, tak i w budżecie na rok 2023 miasto Leszno planuje 
wydać największe środki na oświatę i z tą decyzją niepodważalną na pewno 
wszyscy się zgadzamy. Nasze Leszno należy do miast, których przedsiębiorczość 
mieszkańców jest wypracowana, jak np. budżet obywatelski, czyli podejmowane 
inicjatywy społeczne, oraz rodzinne, chociażby w postaci środków na Leszczyńskie 
Becikowe. Szanowni Państwo, radni Prawa i Sprawiedliwości zapoznali się 
dokładnie z całym projektem budżetu na 2023 rok i zauważyli ogrom wydatków 
inwestycyjnych miasta. Są to przede wszystkim inwestycje, które wspierają różnego 
rodzaju jego rozwój; na pewno muszę tu wspomnieć, co nas bardzo satysfakcjonuje 
o bardzo ważnych inwestycjach, jakimi są m.in. termomodernizacjach Szkoły 
Podstawowej nr 10, modernizacja jest SP nr 13, termomodernizacja Bursy 
Międzyszkolnej nr 1, planowane budowy nawierzchni utwardzonych ulic 
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ul. Wiosennej i ul. Miłej; budowa nawierzchni trawiastej sztucznej w kompleksie 
boisk na Zaborowie kosztem przesunięcia w czasie planowanej adaptacji wieży 
ciśnień na Leszczyńskie Centrum Nauki. Zaplanowano również niezbędne 
oświetlenie wokół zbiornika na Zaborowie ulic: Słonecznikowej, Żytniej, 
Pszenicznej, Hasiora i Mehoffera; opracowanie projektów budowlanych 
dotyczących m.in.: na przebudowę istniejącej ul. Święciechowskiej  
i ul. Henrykowskiej z pełną infrastrukturą, budowy ul. Zachodniej wraz z kanalizacją 
deszczową, budowy drogi łączącej ul. Portugalską ze ul. Szpitalną oraz odcinka 
drogi łączącej rondo Antoniny z ul. Gronowską,; termomodernizację Szkoły 
Podstawowej nr 9, przebudowę 2 bloków komunalnych przy ul. Gajowej. Jak wiemy, 
dosyć dużym zagrożeniem dla naszego miasta jest sytuacja związana z wysokim 
poziomem inflacji w Polsce i innych krajach Unii Europejskiej, kryzys energetyczny 
skutki, epidemii COVID-19 i przykrej wojny na Ukrainie. Niestety, sytuacja ta nie 
napawa optymizmem, ponieważ już w tym roku okazało się, że część inwestycji nie 
zmieściła się w określonych inwestycjach jednorocznych budżetu w 2022, nad czym 
bardzo ubolewamy. Szanowni Państwo, radni klubu Prawa i Sprawiedliwości poprą 
ten budżet pod warunkiem zachowania realizacji zaplanowanych i bardzo ważnych, 
niezmiernie oczekiwanych przez mieszkańców naszego miasta zadań w różnym 
zakresie. Dziękuję bardzo Państwu za uwagę. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję Panu radnemu za wystąpienie. 
Kolejne wystąpienie klubowe: Pan Tomasz Mikołajczak. 

Pan radny Mikołajczak – Szanowni Państwo, przedstawiam stanowisko 
klubu Koalicja Obywatelska w sprawie budżetu na rok 2023. Będę mówił krótko, ale, 
niestety, będę monotematycznym, bo znów będę mówił o zadłużeniu. Zaczną od 
tego od razu, że klub nie poprze budżetu, w ramach którego zaplanowano kolejne 
emisje obligacji, gdyż konsekwentnie uważamy, że zadłużenie miasto przekroczyło 
już dawno akceptowalne granice. Często słyszę, że wysokość zadłużenia jest 
konsekwencją postawy proinwestycyjnej – zadłużamy się, bo inwestujemy, bo się 
rozwijamy. Może tak było kiedyś, ale na pewno nie jest tak już dziś. Proporcje w tym 
zakresie zostały zachwiane i dziś zadłużenie to wielka kula u nogi. Widać to 
doskonale w przypadku projektu budżetu na rok 2023. W przyszłym roku miasto 
musi spłacić ponad 14 mln zł wcześniej zaciągniętych zobowiązań i do tego zapłacić 
jeszcze ponad 12 mln zł odsetek od posiadanego zadłużenia, czyli  
w przyszłym roku 2023 miasto jest zmuszone wydać 26 mln zł. W związku z tym, że 
kiedyś, we wcześniejszych latach się zadłużyło zapewne w celu realizacji jakichś 
inwestycji. 26 mln zł to ogromna kwota, która pozwoliłaby na zrealizowanie niejednej 
inwestycji. Proszę przejrzeć kwoty zaplanowane na inwestycje zadaniach  
w wieloletnich albo w wieloletniej prognozie finansowej – większość inwestycji 
mogłaby zostać zrealizowana od ręki. W kolejnych latach te wydatki będą wyglądać 
jeszcze gorzej. W 2024 – 32 mln zł; w 2025 – 27 mln zł; w 2026 – 25 mln zł. W ciągu 
4 lat 110 mln zł będziemy musieli wydać na wymagane wykupy obligacji i odsetki 
od zadłużenia. 110 mln zł – nawet, gdy już nie weźmiemy ani złotówki kredytów. Nie 
wiem, jak państwo planujecie sobie z tym poradzić. Chyba, że nie planujecie tak 
długo rządzić i uznajecie, że to nie będzie wasz problem. Bo niestety, Klub Paryski 
nie umorzy połowy tych długów, jak to uczynił w latach 90. wobec Polski. My 
uważamy, że tutaj nie ma innej drogi, nie można zaciągać nowych zobowiązań  
i trzeba konsekwentnie spłacać długi. Żeby tu w ogóle było możliwe, konieczne jest 
obniżenie wydatków bieżących. Wydatki bieżące cały czas są wyższe od 
przychodów bieżących w omawianym budżecie o prawie 6 mln zł. Cieszy mnie, że 
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przed chwilą Pani skarbnik dużo mówiła o oszczędnościach; namawiamy do jeszcze 
większych. Niedawno zaproponowaliśmy kilka rozwiązań, które na razie nie zyskały 
uznania. Prezydent oczekuje od nas konkretnych wniosków, więc w najbliższym 
czasie złożymy kilka projektów, które będą szły w tym kierunku. Liczymy również, 
że projekty w podobnym tonie przedstawią też inne kluby, inni radni czy władze 
miasta. Na dziś nie popieramy budżetów, którym zaplanowano kolejną emisję 
obligacji – ponad 12 mln zł – ale w imieniu klubu niezmiennie podtrzymuję naszą 
gotowość do współpracy przy odchudzaniu wydatków. Dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Kolejne wystąpienie 
klubowe zaprezentuje Pan radny Jarosław Zielonka. 

Pan radny Zielonka – Dziękuję. Panie Przewodniczący, Panie 
prezydencie, szanowni Państwo. W imieniu klubu Leszno 2050 przedstawiam 
opinię dotyczącą projektu budżetu miasta na 2023 rok. Członkowie klubu aktywnie 
uczestniczyli w posiedzeniach komisji. Przeanalizowaliśmy projekt budżetu, 
wieloletnią prognozę finansową oraz opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej. 
Opinia RIO, zarówno dotycząca budżetu, jak i WPF-u jest pozytywna. Zdajemy 
sobie sprawę, że praca nad projektem budżetu miasta nie należy do łatwych. 
Dodatkowy wpływ na to ma trudna sytuacja w kraju, między innymi już wspomniane 
tj. skutki pandemii koronawirusa, dodatkowe zadania edukacyjne spływające na 
samorząd, rosnąca inflacja, ceny energii, ceny usług – nie pomagają w planowaniu 
środków finansowych. Ponadto dotychczasowe zadłużenie miasta i zaciąganie 
kolejnych obligacji w celu pokrycia deficytu w kwocie 15 mln zł nie jest dobrym 
prognostykiem na przyszłość. Według naszej opinii w przyszłości należy wskazać 
więcej oszczędności i jak najwięcej spłacać zaciągnięte zadłużenie. Realizacja 
budżetu winna przebiegać z poszanowaniem zasad gospodarowania środkami 
publicznymi określonymi w ustawie o finansach publicznych, tak, aby nie narażać 
budżetu na dodatkowe wydatki – w tym przypadku odsetki. Jako klub zwróciliśmy 
również uwagę na wynagrodzenie pracowników Urzędu Miasta i jednostek 
podległych Panu prezydentowi. Wynagrodzenia pracowników zostały dosyć mocno 
spłaszczone i niezbędna jest jak najszybsza rewaloryzacja i przemyślana podwyżka 
wynagrodzeń. Dziękuję za uwagę. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Bardzo dziękuję i ostatnie wystąpienie 
klubowe zaprezentuje Pan radny Sławomir Mocyk. 

Pan radny Mocek – Panie przewodniczący, Panie prezydencie, szanowni 
Państwo. W imieniu klubu PL18 chciałbym zabrać głos w sprawie uchwały 
budżetowej na 2023 rok. Jak już wielokrotnie tutaj było przedstawiane, kwota 
dochodów wynosi 450 590 374 zł 31 gr. Oczywiście wydatki to w kwocie 466 155 
238 zł 71 gr. Biorąc pod uwagę możliwości finansowe, ale przede wszystkim trudną 
sytuację związaną z pandemią, wzrost najniższego wynagrodzenia oraz cen 
energii, a także zgłaszane potrzeby jednostek miasta ujęte je w projekcie wydatków 
na bieżące utrzymanie miasta. Przewidziano w projekcie uchwały budżetowej na 
2023 rok środki na płace pracowników samorządowych, środki na wynagrodzenie 
dla nauczycieli i pracowników niepedagogicznych, dotacje dla przedszkoli i szkół 
niepublicznych, środki na dokształcanie nauczycieli, remonty obiektów 
oświatowych, utrzymanie pływalni edukacyjnej, zajęcia pozalekcyjne. Ujęto, 
oczywiście, również szkolenie sportowe dzieci i młodzieży, sport kwalifikowane oraz 
przeznaczono pieniądze na stypendia sportowe. Środki na realizację Miejskiego 
Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania 
Narkomanii, środki na realizację zadań związanych z ochroną środowiska, środki 
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na ochronę i promocję zdrowia; ochronę i konserwację zabytków, zarówno w formie 
dotacji dla Miejskiego Zakładu Budynków Komunalnych oraz remontów zasobów 
komunalnych. Zabezpieczono również środki jednoroczne na inwestycje, również 
na budżet obywatelskich. Myślę, że klub PL18 będzie głosował za przyjęciem 
budżetu na 2023 rok. Dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. O odniesienie się do 
wystąpień klubowych proszę Pana Prezydenta. 

Pan Prezydent Borowiak – Dziękuję. Panie przewodniczący, Wysoka 
Rado. Na początku chciałbym serdecznie podziękować przede wszystkim nie tylko 
państwu, ale moim współpracownikom za przygotowanie tego budżetu, bo prace 
nad tym budżetem trwały tak naprawdę już od września. Jeszcze raz z całego serca 
bardzo dziękuję, bo ta praca była bardzo rzetelna, trudna i wymagająca naprawdę 
podejmowania trudnych decyzji, bo gdybyśmy chcieli zrealizować wszystko, co 
państwo zaproponowaliście w swoich budżetach, przede wszystkim, jeżeli chodzi o 
wydatki inwestycyjne, to deficyt miasta wynosiłby 160 mln zł – także szukając 
oszczędności. Patrzę teraz na sprawozdawcę Koalicji Obywatelskiej – to proszę mi 
wierzyć, nawet myśląc z punktu widzenia politycznego, wyborczego, to 
zaproponowałbym więcej inwestycji w naszym mieście kosztem oczywiście 
większego deficytu, ale racjonalnie podchodziliśmy do tego. Proszę mi wierzyć, 
bardzo racjonalnie, i dużo potrzeb zostało po prostu wykreślonych na początku 
pracy. Szczerze mówiąc, praca nad budżetem polega na tym, że oprócz 
bezpośredniego kontaktu na moich współpracowników z wydziału budżetu, czy też 
Pani skarbnik, to tak naprawdę codziennie od okresu września – właściwie tak, 
września – codziennie pracowaliśmy w moim gabinecie nad kształtem budżetu, 
który został przedłużony w ustawowym terminie, czyli do 15 listopada. Drodzy 
Państwo, temat, bo z jednej strony chciałbym, żebyście państwo, którzy tu 
oczywiście mówią o zadłużeniu... Ja, pełniąc funkcję prezydenta miasta Leszna, 
spłacam zobowiązanie zaciągnięte przez radnych i Wysoką Radę z 2012, 2013, 
2014 roku. Tak, i będę spłacał kolejne zobowiązania, ale gdybyście państwo 
spojrzeli na WPF – bo często analizujecie wreszcie WPF – to byście zobaczyli, że 
od 2024 roku wskazujemy, że zadłużenie naszego miasta będzie malało. Mówię to 
z perspektywy dnia dzisiejszego, bo nie wiemy, co się wydarzy w następnych 
dniach, miesiącach, czy też latach. Z drugiej strony też państwo mówicie  
o podwyżkach dla pracowników samorządowych. Tak, to jest fajny gest, fajnie 
usłyszeć, jak radny jeden-drugi mówi o podwyżkach, bo chce dbać o pracowników 
samorządowych. Też, Drodzy Państwo, przez cały rok z Sekretarzem miasta,  
z Panią skarbnik analizujemy różne sytuacje, które wynikają z odejścia pracowników 
na emeryturę czy też zmiany pracy. Staramy się z naczelnikami i kierownikami 
wypracować takie działania, które powodują, że albo nie zatrudniamy pracowników 
i zwiększamy wynagrodzenie. Często też staram się wynagrodzić pracowników za 
wykonywaną swoją pracę i to jest też bardzo ważny element motywacyjny.  
O temacie zadłużenia można mówić wielokrotnie, kiedy rozmawiam z moimi 
kolegami prezydentami miast, no to naprawdę ta sytuacja spowodowała, że większe 
miasta zaciągają zobowiązania naprawdę przeogromne tj. trzykrotny, czterokrotny 
budżet miasta i chciałbym, żebyście też państwo pamiętali, że jesteśmy cały czas 
miastem na prawach powiatu i będziemy; i te zadanie powiatowe też są bardzo 
trudne, jeżeli chodzi o szkolnictwo ponadpodstawowe. To, co wspomniała Pani 
skarbnik – to nie jest nasza wina, że musimy dokładać co roku, prawie 100 mln zł 
do oświaty. Przecież mówimy o tym, że chcemy utrzymać maturę międzynarodową, 
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chcemy utrzymać klasy sportowe, chcemy wspierać kluby sportowe. Często 
państwo mówicie o tym, że, że należy wspierać – czy to pomoc społeczną, czy to 
kulturę, czy to sport, organizacje pozarządowe – no, to są wydatki bieżące i wydaje 
mi się, że ta deklaracja złożona przez Pana radnego Mikołajczaka jest deklaracją, 
którą będziemy kontynuować od roku 2023 roku. Tak bardzo bym państwa też 
prosił, bo to jest też chyba możliwość wypracowania jakiegoś wspólnego działania, 
bo jeżeli wpływają do mnie pisma z poszczególnych klubów, jeżeli chodzi  
o propozycje zadań do realizacji; o tym też mówiłem na jeden z komisji, które 
opiewają. Mówię tu w stosunku akurat do Państwa – bo one się pokrywają z wieloma 
inwestycjami, które są wpisane lub są zaplanowane – to proszę mi wierzyć, że warto 
wskazać wydatki do kwoty 200 mln zł, które chcielibyście zrealizować w mieście, 
ale też czasami warto zagłębić się w tematykę funkcjonowania samorządu  
i wskazać źródła także dochodu. Bo to jest ważne. Nie sztukom jest podać wydatek, 
ale sztukom jest wskazać źródło finansowania. To jest bardzo istotne, dlatego 
prosiłbym o taką pracę w następnym roku, która pozwoli nam na to, żebyśmy my  
z jednej strony powiedzieli, co planujemy, jeżeli chodzi o pozyskiwanie środków,  
a przede wszystkim rok 2023 będzie takim rokiem bardzo ważnym, jeżeli chodzi  
o przygotowanie całej Strategii Zintegrowanej Inwestycji Terytorialnej, które 
pozwolą nam wskazać kierunki działania miasta pod kątem infrastrukturalnych, pod 
kątem działania w sferze także projektów miękkich dotyczących edukacji i pomocy 
społecznej, które dadzą nam możliwość pozyskiwania środków unijnych z tej 
perspektywy, która już powinna tak naprawdę zostać uruchomiona. Ja dziękuję 
bardzo, że państwo często mówicie tu o oświacie, o zadaniach oświatowych. One 
są bardzo ważne i istotne, i chcemy utrzymać trend realizacji nowych inwestycji;  
i takim przykładem jest to, że w budżecie na rok 2023 znajdą się także pieniądze na 
opracowanie dokumentacji technicznej na termomodernizację Szkoły Podstawowej 
nr 9. Te szkoły, te – właściwie wiele – placówek oświatowych potrzebuje pomocy. 
Robimy, co możemy, jeżeli chodzi o znalezienie środków, ale przede wszystkim 
środków własnych, które pozwolą na to, żeby wykonać te najpilniejsze potrzeby  
w placówkach oświatowych. Jeżeli chodzi o wynagrodzenia to, oczywiście, zrobimy 
wszystko, żeby te wynagrodzenia – to jest deklaracja moja, która powtarza się na 
tej sali już wielokrotnie – aby one od 1 kwietnia zostały tak zregulowane, żeby nie 
nastąpiło tzw. spłaszczenia wynagrodzeń w stosunku do pracowników, którzy 
pracują w jednym wydziale, czy też w jednej jednostce, bo ja się też z tym nie 
zgadzam. Też się z tym nie zgadzam, że intendentka będzie zarabiała wśród mniej 
od Pani Krystyny, która naprawdę jest dobrą sprzątaczkę, to nie ulega wątpliwości, 
ale jest też pewna odpowiedzialność – no, każda praca ma swoją odpowiedzialność, 
ale te głosy państwo słyszycie i słyszy prezydent tego miasta. A jak trudna jest 
sytuacja, Drodzy Państwo, w naszym kraju to tylko mogę przytoczyć, bo wzorem 
takiego rozwoju miasta pod kątem innowacyjności, wdrażania czy konsumowania 
środków unijnych, był Rzeszów za świętej pamięci już ówczesnego prezydenta 
Ferenca. Jak państwo wiecie, po śmierci pana Ferenca zostały zorganizowane 
wybory i wygrał je prezydent, który poinformował – on był pracownikiem Urzędu 
Miasta – że od 20 lat, w których urzęduję na tej sali – nie był radnym, przepraszam, 
pełnił funkcję chyba radnego – to nigdy nie spotkał się z tak trudną pracą nad 
budżetem miasta; i po raz pierwszy Rzeszów, który jest przykładem naprawdę 
miasta bardzo rozwojowego, poinformował, że niestety, niektórych wydatków 
bieżących nie da się zminimalizować – i państwo o tym też doskonale wiecie  
– i poinformował, że po 21 latach budżet Rzeszowa został skonstruowany  
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z deficytem na kwotę 235 mln zł. To nie możemy mówić tylko o problemach samego 
miasta, lecz tylko bardziej szerzej spojrzeć na problemy samorządów. I też bardzo 
proszę państwa nie porównywać miasta Leszna – który wykonuje zadanie 
powiatowe – do gmin ościennych, to są całkowicie inne problemy. Drodzy Państwo, 
jak ja się spotykam z wójtami, burmistrzami, to oni nie mają takich problemów, jak 
prezydent miasta Leszna. No, mogą poinformować, że otrzymali pieniądze na 
termomodernizację 1 czy 2 szkół – i to jest wszystko! Temat załatwiony, dwie szkoły, 
przeprowadzono proces termomodernizacyjny i można poinformować mieszkańców 
o tym, że zadania inwestycyjne zostały zakończone w jednej czy w drugiej kadencji. 
Bardzo serdecznie wam dziękuję za te głosy, za indywidualne też rozmowy przed 
nami. Budżet proinwestycyjny – trudny, jeżeli chodzi o wydatki inwestycyjne  
i wydatki bieżące, które będziemy musieli naprawdę… właściwie je analizujemy. 
Proszę wierzyć, że każdy wydatek jest naprawdę bardzo solidnie analizowany, 
przede wszystkim przez Panią skarbnik i na koniec tylko mogę powiedzieć, że dajcie 
troszeczkę szansy, żeby rozpocząć ten nowy rok z nowym budżetem, a deklarację 
wspólnej pracy – mam nadzieję, że ona nie będzie tylko deklaracją taką, że 
będziemy spotykać się na tej sali. Zapraszam do mojego gabinetu, gdzie możemy 
spotkać się z kierownictwem. Deklaruję też z mojej strony szeroką współpracę ze 
wszystkimi radnymi, którzy dzisiaj znajdują się na tej sali. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Bardzo, dziękuję, Panie prezydencie.  
W trybie ad vocem do wystąpienia Pana prezydenta zgłosił się Pan radny Tomasz 
Mikołajczak. Bardzo proszę. 

Pan radny Mikołajczak – Panie prezydencie, tylko do dwóch kwestii,  
z którego wystąpienia chciałbym się odnieść. Jedna – to mówił pan o tym, że 
analizując WPF widzimy już za kilka lat, ten nasz dług będzie malał, ale z drugiej 
strony dobrze też wiemy, że jest tak, że ten WPF roku jest inny i co roku to 
zadłużenie jednak nie maleje. Otworzyłem sobie tu podczas Pańskiego wystąpienia 
WPF stworzony przy budżecie 2019 i, gdy spojrzymy w rubrykę „Zadłużenie roku 
2023”, czyli to, nad czym teraz pracujemy, mamy 165 tys. zł. zadłużenia, a nie 239 
tysięcy… –  milionów, przepraszam – czyli no, jednak jest tak i wszyscy o tym 
wiemy, że to zadłużenie, że jednak co roku pojawiają się nowe emisje i co roku 
utrzymujemy zadłużenie na takim samym poziomie. Oczywiście życzę Panu i nam 
wszystkim, żeby taka praktyka w przyszłości przestała funkcjonować. Jeszcze tylko 
jedno słowo na temat naszych propozycji budżetowych. Pan często zahacza, że 
tam użyliśmy je na 100 mln, czy 200 mln zł, ale ten dokument był tak dosyć 
precyzyjnie wskazane było, że mamy chyba 3 rzeczy, które są dla nas priorytetem. 
Zresztą większość z nich tak naprawdę jest w tym budżecie – czy połowa z nich jest 
w tym budżecie – a reszta to były rzeczy, które były na wiele lat rozpisane, więc 
myślę, że to nie jest jakby uczciwe argument sugerowania nam, że proponujemy 
200 mln zł inwestycji. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Proszę, Pan 
Prezydent. 

Pan Prezydent Borowiak – Tak tylko w celu sprostowania. Propozycje 
zadań do realizacji klubu radnych Koalicji Obywatelskiej do budżetu na rok 2023  
– no tak tu mam napisane. Natomiast, jeżeli chodzi o WPF, no to z tego, co dzisiaj 
na kierownictwie powiedziała Pani skarbnik – bo też rozmawialiśmy – naprawdę 
planujemy spłatę tych zobowiązań i będziemy robić wszystko, żeby minimalizować 
zmniejszenie zadłużenia miasta, ale też podkreślam i to po raz kolejny, że będziemy 
chcieli cały czas utrzymać ten procesy inwestycyjne, bo tak miasto może się w ten 
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sposób właśnie najlepiej rozwijać; a też państwo wiecie, jakie są oczekiwania 
mieszkańców; zresztą są ogromne. Rozmawiacie z mieszkańcami, potrzeb jest 
bardzo dużo, trzeba wybrać te najważniejsze. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Czas na zgłoszenia 
radnych do dyskusji nad projektem budżetu na rok 2023. Proszę o zgłoszenia. 
Zamykam listę. Zgłoszeń troje radnych w kolejności: Stefania Ratajczak, Adriana 
Machowiak i Pan Mariusz Nowacki. Bardzo proszę. 

Pani radna Ratajczak – Dziękuję, Panie przewodniczący. Ja, odnośnie 
tego budżetu, chciałam zwrócić się do mieszkańców miasta Leszna i przeprosić ich, 
ponieważ w audycji radiowej przejęzyczyłam się i w budżecie na rok 2023 budżet 
obywatelski jest 2,5 mln zł. Ja po prostu powiedziałam 3,5. Serdecznie przepraszam 
mieszkańcom Leszna. Za taką pomyłkę czuje się zobowiązana powiedzieć, to 
publicznie, bo powiedziałam publicznie w radiu, więc takie sprostowanie z mojej 
strony dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję. Pani radna Adriana 
Machowiak. 

Pani radna Machowiak – Panie Prezydencie, szanowni Państwo radni, 
szanowni Państwo, ja mam tylko uwagę do kolegów z klubu PiS. Chciałabym 
zauważyć, że Leszczyńskie Centrum Nauki jest nadal w budżecie i my przyjmujemy 
dziś taki budżet, a nie z boiskami. To na razie złożone są wnioski. Nie mamy żadnej 
odpowiedzi, nie ma zmiany w budżecie, bo tak Państwo zasugerowali, a to tak nie 
jest tak samo, jeśli chodzi o łącznik Gronowo–Antoniny. Projekt jest z roku 2022,  
a w budżecie nie ma nic o, niestety, łączniku Antoniny–Gronowo ani w WPF-ie, ani 
w budżecie. Także dlatego zwracam uwagę, że akurat tej inwestycji tak jak 
Skrzetuskiego nie ma, Łowieckiej nie ma – no, tych ulic można by było ważnych 
wymieniać. Oczywiście, ja wiem, za chwilę mnie wszyscy sprostują, że dopóki nie 
ma szacunku, jaki będzie koszt tej inwestycji, to nie można wpisać w WPF-ie, co 
trochę dla mnie jest dziwne z uwagi na to, że Święciechowskiej też nie mamy 
szacunku, a w WPF jest, „Akwawitu” też nie mamy szacunku, a w WPF jest, więc… 
Ale to już taka tylko moja sugestia. Na chwilę obecną przyjmujemy budżet  
z Leszczyńskim Centrum Nauki, a nie z boiskami i bez łącznika Antoniny, tak jak 
wspomniał Pan kolega Jęcz. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję. 
Pan Prezydent Borowiak – Jedno sprostowanie, bo powtarzam się już  

w sprawie tego łącznika wielokrotnie. Wybraliśmy jednostkę projektową, która 
rozpoczęła projektowanie, tak? I trzeba uzyskać ten także, ta inwestycja rozpoczęła 
się z punktu widzenia projektowania. Także tu jedno sprostowanie co do tego 
łącznika. Natomiast środki na to zostały zabezpieczone; natomiast, jeżeli chodzi  
o Leszczyńskie Centrum Nauki i zmiany wszelkie formalności zostały zgłaszane do 
Banku Gospodarstwa Krajowego i moi współpracownicy z Wydziału Inwestycyjnego 
już od początku stycznia będą kontaktowali się z pracownikami BGK, aby 
dowiedzieć się, kiedy ewentualnie będzie podjęta decyzja. Przygotowujemy także 
SIW; jest powołany specjalny zespół do przygotowania specyfikacji istotnych 
warunków zamówienia publicznego, aby ogłosić przetarg na modernizację 
„Akwawit” w systemie „zaprojektuj i wybuduj”, która – mam nadzieję – ruszy  
w przyszłym roku; ale czekamy na potwierdzenie z Banku Gospodarstwa 
Krajowego, aby dokonać przemodelowania czy zmian w zadaniach inwestycyjnych. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję. Pan, w kolejności, Pan radny 
Mariusz Nowacki. Bardzo proszę. 
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Pan radny Nowacki – Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, Panie 
Prezydencie, szanowni Państwo, no tutaj kolega troszeczkę już może 
optymistycznie podszedł do, że tak powiem, tego naszego budżetu. Rzeczywiście, 
jeszcze tego nie ma w tym projekcie, ale liczymy na to, że uda się to tak 
przeprowadzić i to będzie, że tak powiem, zmiana do budżetu w przyszłym roku. Ja 
natomiast chciałbym się tutaj odnieść do wystąpień odnośnie zadłużenia, odnośnie 
emisji obligacji, bo to padło tutaj, aczkolwiek rzeczywiście, tak, przygotowujemy się 
do kolejnej emisji obligacji, ale nie padło tutaj, chciałbym to podkreślić, że rok 2022 
jest pierwszym rokiem, kiedy zmniejszamy zadłużenie miasta Leszna. Rok 2023 
będzie kolejnym – drugim rokiem, kiedy zmniejszymy zadłużenie miasta Leszna. 
I rzeczywiście chciałoby się, żeby to było więcej, ale w tak trudnej sytuacji, która 
jest, myślę, że to jest bardzo dobry krok i będzie on kontynuowany. Taką mam 
nadzieję, że uda nam się zmniejszać to zadłużenie. Dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. I, zgodnie z procedurą 
przyjętej przez Wysoką Radę uchwały ws. dyskusji debaty nad projektem budżetu, 
czeka nas teraz głosowanie wniesionych autopoprawek przez Pana Prezydenta. 
Pytam Państwa radnych, kto jest za przyjęciem wniesionych przez Pana Prezydenta 
autopoprawek do budżetu projektu budżetu na rok 2023? 
 
Poprawki zostały podjęte: 
15 głosami za, 
  0 głosów przeciw, 
  6 głosów wstrzymujących się. 
 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję i kolejne zadanie zapisane  
w projekcie uchwały w sprawie prac nad budżetem projektem budżetu dotyczy  
– wobec braku czy takiego ustosunkowania się do przyjętej przez komisje stałych 
dwóch wniosków – czy są jeszcze pozostałe inne wnioski do projektu budżetu? Nie 
widzę, wobec tego przechodzimy do ostatniego punktu procedury budżetowej  
– głosowania nad projektem budżetu miasta Leszna na rok 2023. Proszę  
o przegłosowanie, o głosowanie, przepraszam. 
 
Uchwała została podjęta:  
14 głosów za,  
  6 głosów przeciw,  
  1 głos wstrzymujący się. 
 

Uchwała Nr LIX/761/2022 
Jak w Załączniku Nr 13 

 
 

Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
7) ustalenia wysokości stawek jednostkowych dotacji przedmiotowych dla 

samorządowych zakładów budżetowych na rok 2023 – DRUK Nr 770 – Jest na 
piśmie i stanowi Załącznik Nr 14 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Proszę Panią naczelnik wydziału 

budżetu Panią Alicję Wojciechowską o rekomendację uchwały. 
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Pani naczelnik Wojciechowska – Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, 
przedmiotowa uchwała dotyczy 3 zakładów budżetowych Miejskiego Zakładu 
Komunikacji w zakresie publicznego transportu zbiorowego na obszarze miasta 
Leszna, jak i gminy Lipno, Rydzyna i Święciechowa – dotacja planowana to kwota 
4 159 843 zł. Kolejny zakład to Miejski Zakład Budynków Komunalnych na remonty 
komunalnych lokali mieszkalnych stanowiących własność miasta jak i Skarbu 
Państwa – tutaj planowana dotacja jest w wysokości 1 517 551 zł; i dla Miejskiego 
Ośrodka Sportu i Rekreacji – dotacja 2 312 400 zł na utrzymanie obiektów 
sportowych i utrzymanie budynku czarnego. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję, Pani naczelnik. Informuję 
Wysoką Radę, że projekt uchwały na druku 770 posiada pozytywną opinię 
wszystkich komisji problemowych Wysokiej Rady. W takim razie przystępujemy do 
debaty dyskusji nad projektem uchwały. Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. W takim 
razie proszę o głosowanie nad projektem uchwały na druku 770. 
 
Uchwała została podjęta:  
20 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się, 
  1 osoba nie głosowała.   
 

Uchwała Nr LIX/762/2022 
Jak w Załączniku Nr 15 

 
 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
8) określenia kwoty jednostkowej będącej podstawą ustalenia kwoty dotacji na 

działalność Centrum Integracji Społecznej w Lesznie – DRUK Nr 791 – Jest na 
piśmie i stanowi Załącznik Nr 16 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Proszę Panią Donatę Majszak-

Popławską, dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej o rekomendację 
projektu uchwały. 

Pani Majchrzak-Popławska, dyrektor MOPR – Szanowni Państwo, 
przedstawiana uchwała określa kwotę dotacji na przyszły rok na jednego członka 
uczestnika Centrum Integracji Społecznej w wysokości 350 zł. W tym roku było to 
300 zł. Na przyszły rok planujemy i proponujemy, aby z Centrum korzystały  
33 osoby, w tym roku było to 28 osób. Dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję, Pani dyrektor. Informuję, że 
projekt uchwały na druku 791 posiada pozytywną opinię stanowisko Komisji 
Budżetowo-Finansowej oraz Komisji Spraw Społecznych. Mogę otworzyć listę 
zgłoszeń do dyskusji nad projektem uchwały na druku 791, proszę o zgłoszenia. 
Nie widzę. Proszę o przegłosowanie projektu uchwały na druku 791. 

 
Uchwała została podjęta:  
20 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymującymi się, 
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  1 osoba nie głosowała. 
 

Uchwała Nr LIX/763/2022 
Jak w Załączniku Nr 17 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
9) wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy w trybie 

bezprzetargowym na nieruchomość gruntową, położoną w Lesznie przy  
ul. 1 Maja z przeznaczeniem pod miejsca postojowe – DRUK Nr 792 – Jest na 
piśmie i stanowi Załącznik Nr 18 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Po rekomendację uchwały proszę Pana 

Mariusza Suchaneckiego, naczelnika Wydziału Gospodarki Nieruchomościami. 
Pan naczelnik Suchanecki – Bardzo dziękuję, Panie Przewodniczący, 

Panie prezydencie, Wysoka Rado. Szanowni Państwo, umowa dzierżawy, której 
przedmiotem jest nieruchomość gruntowa przy ul. 1 Maja w Lesznie, została 
zawarta na okres 3 lat. Termin obowiązywania umowy upływa z dniem 31 stycznia 
2023 roku. dzierżawiony teren wykorzystywany jest pod miejsca postojowe. Teren 
jest zabezpieczony i utrzymany w należytym stanie sanitarno-porządkowym. 
Dotychczasowy dzierżawca nadal jest zainteresowany korzystaniem  
z nieruchomości na dotychczasowe cele. W związku z powyższym wnoszę  
o podjęcie powyższej uchwały. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję Panu naczelnikowi. Informuję 
Wysoką Radę, że projekt uchwały na druku 792 posiada pozytywną opinię  
i stanowisko Komisji Rozwoju Infrastruktury miasta Leszna. W takim razie proszę  
o zgłoszenia do dyskusji nad projektem uchwały. Zamykam listę zgłoszeń. Pan 
radny Kazimierz Jęcz. 

Pan radny Jęcz – Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący, ja mam pytanie 
do Pana naczelnika, na jaką wartość została zawarta kolejna umowa dzierżawy? 

Pan naczelnik Suchanecki – Szanowni Państwo, obecnie część 
dzierżawy wynosi 944 zł 36 gr. On został zwaloryzowany do III kwartału 2022 roku. 
W miesiącu styczniu, jeżeli podpiszemy nową umowę dzierżawy, ta nowa umowa 
dzierżawy będzie wynosić 1161 zł 56 gr. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję. W takim razie przystępujemy 
do projektu uchwały na druku 792. 
 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się. 
 

Uchwała Nr LIX/764/2022 
Jak w Załączniku Nr 19 

 
 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 



31 
 
10) wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy w trybie 

bezprzetargowym na nieruchomość gruntową, położoną w Lesznie przy  
ul. Nowy Rynek z przeznaczeniem na prowadzenie targowiska łącznie  
z terenem przy ul. Jana Kasprowicza z przeznaczeniem na prowadzenie 
targowiska pod handel płodami rolnymi – DRUK Nr 793 – Jest na piśmie  
i stanowi Załącznik Nr 20 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – I tutaj, proszę o rekomendację projektu 

uchwały Pana Mariusza Suchaneckiego, naczelnika Wydziału Gospodarki 
Nieruchomościami. 

Pan naczelnik Suchanecki – Szanowni Państwo radni, podobnie jak  
w poprzedniej uchwale termin obowiązywania umowy dzierżawy upływa z dniem  
31 stycznia 2023 roku. Dotychczasowy dzierżawca nadal jest zainteresowany 
korzystaniem z nieruchomości na dotychczasowy cel. W związku z powyższym 
proszę o podjęcie uchwał. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Informuję Wysoką 
Radę, że projekt uchwały na druku 793 posiada pozytywną opinię Komisji Rozwoju 
Infrastruktury Miejskiej. Otwieram zatem listę zgłoszeń do dyskusji nad projektem 
uchwały na druku 793. I tutaj ponownie do dyskusji Pan radny Kazimierz Jęcz. 
Bardzo proszę. 

Pan radny Jęcz – Dziękuję bardzo. Panie naczelniku, i podobne pytanie, 
jaką wartość została zawarta kolejna umowa dzierżawy? 

Pan Naczelnik Suchanecki – Szanowny Panie Radny, obowiązujący 
obecnie czynsz to jest 6800 zł. Proponowana stawka następna to jest 8100 zł. 
Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. W takim razie kolejny 
projekt uchwały na druku 794 dotyczy rozpatrzenia skargi na działalność dyrektora 
Miejskiego… Przepraszam. Proszę o przegłosowanie projektu uchwały na druku 
793. 

 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się.   
 

Uchwała Nr LIX/765/2022 
Jak w Załączniku Nr 21 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
11) rozpatrzenia skargi na działalność Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy 

Rodzinie w Lesznie – DRUK Nr 794 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik  
Nr 22 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Tu proszę Panią Hannę Kotomską 

Przewodniczącą Komisji Skarg Wniosków i Petycji o rekomendację projektu 
uchwały 

Pani radna Kotomska – Dziękuję. Panie Przewodniczący, Panie 
Prezydencie, Wysoka Rado, szanowni Państwo, rozpatrywaliśmy na posiedzeniu 
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Komisji Skarg, Wniosków i Petycji skargę złożoną na działalność dyrektora 
Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie. Skarżący zarzucał prowadzącej Miejski 
Ośrodek Pomocy Rodzinie właściwie 2 sprawy.  W pierwszym punkcie skarżył się 
na brak możliwości korzystania z sanitariatu i niewłaściwe godziny otwarcia Domu 
Seniora w Lesznie. W pkt. 2 skarżył się na niemożność korzystania z ze schroniska 
dla bezdomnych w Lesznie, argumentując to obawą o swoje życie i zdrowie. Pani 
dyrektor, obecna na posiedzeniu komisji w jasny sposób udowodniła, że te zarzuty 
mijają się z prawdą. Zresztą tu w uzasadnieniu czytamy o tym, w jakich godzinach 
mogą klienci Domu Seniora korzystać z pomieszczeń, jakie są zasady korzystania 
z tych pomieszczeń; natomiast jeśli chodzi o rzekome niebezpieczeństwo grożące 
w schronisku dla bezdomnych, również nie znajduje to uzasadnienia, ponieważ 
teren schroniska objęty jest całodobowym monitoringiem części wspólnych  
i wszelkie niebezpieczne sytuacje zostają natychmiast weryfikowane i gaszone  
w zarodku, że tak powiem. Co jest istotne też dla sprawy – ponieważ obawiam się, 
że jest to pierwsza z listy kolejnych petycji tego mieszkańca Leszna – Pan autor 
petycji został prawidłowo poinformowany o terminie petycji, dostał doręczone 
zawiadomienia. Natomiast w tejże komisji nie uczestniczył. Wobec powyższego 
członkowie komisji rekomendują uznanie skargi za bezzasadną. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję Pani Przewodniczącej. 
Informuję Wysoką Radę, że projekt uchwały na druku 794 posiada pozytywną opinię 
i stanowisko Komisji Skarg Wniosków i Petycji. Wobec tego proszę o zgłoszenia do 
dyskusji nad projektem uchwały. Nie widzę. W takim razie proszę o przegłosowanie 
projektu uchwały na druku 794. 

 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się.   
   

Uchwała Nr LIX/766/2022 
Jak w Załączniku Nr 23 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
12) przekazania według właściwości wniosku dotyczącego utwardzenia w pierwszej 

kolejności ul. Miłej – DRUK Nr 795 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik  
Nr 24 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy –  Ponownie proszę Panią 

Przewodniczącą Hannę Kotomską o rekomendację projektu uchwały 
Pani radna Kotomska – Dziękuję. Szanowni Państwo, projekt uchwały na 

druku 795 dotyczy wniosku mieszkanki Leszna w sprawie utwardzenia ul. Miłej  
w pierwszej kolejności. Geneza tej sprawy jest mniej więcej taka, że w 2022 roku 
już rozpatrywaliśmy petycję mieszkańców tejże ulicy i została ona uznana za 
zasadną. Natomiast jest tam w okolicy kilka ulic, które, które mają być poddane 
utwardzeniu i w związku z tym mieszkańcy ul. Miłej zgłosili wniosek, aby ich ulica 
miała pierwszeństwo, jakby, w tych pracach. Na posiedzeniu komisji 
rozpatrywaliśmy ten wniosek. Nie było na nim autorki tego wniosku, natomiast był 
kierownik Miejskiego Zarządu Dróg i potwierdził, że w projekcie budżetu na 2023 
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rok znajdują się do realizacji zadania dotyczące budowy nawierzchni ul. Miłej  
i ul. Sąsiedniej, ul. Wiosennej. Zaznaczył też, że jednoczesna realizacja inwestycji 
na obydwu ulicach nie jest możliwa z uwagi na konieczność zapewnienia ciągłości 
komunikacyjnej. Myśmy też przyjęli taką, jakby, tezę jako członkowie Komisji, że my 
nie mamy kompetencji do decydowania, w jakiej kolejności należy wykonywać 
utwardzenie dróg. W związku z powyższym uznaliśmy, że wniosek należy 
przekazać zgodnie z właściwością do prezydenta miasta Leszna i taką konkluzję 
przegłosowaliśmy; i w takim kształcie chciałbym państwu zarekomendować 
powyższy projekt uchwały. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo, dziękuję Pani 
przewodniczącej. Informuję państwa radnych, że projekt uchwały na druku 795 
posiada pozytywną opinię stanowisko Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. W takim 
razie proszę o zgłoszenia do dyskusji. Nie widzę. W takim razie przystępujemy do 
przegłosowania projektu uchwały na druku 795. 

 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymującymi się. 
 

Uchwała Nr LIX/767/2022 
Jak w Załączniku Nr 25 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
13) rozpatrzenia wniosków mieszkanki Leszna – DRUK Nr 796 – Jest na piśmie  

i stanowi Załącznik Nr 26 do niniejszego protokołu. 
 

Pan Przewodniczący Malepszy – Ponownie proszę Panią 
Przewodniczącą Hannę Kotomską o rekomendację projektu uchwały. 

Pani radna Kotomska – Dziękuję. Panie Przewodniczący, Panie 
Prezydencie, Wysoka Rado, tutaj jest trochę obszerniejszy materiał, ale postaram 
się to państwu w miarę tak syntetycznie przedstawić. W miesiącach październiku  
i listopadzie tego roku do Biura Rady wpłynęła cała seria wniosków mieszkanki 
Leszna dotyczących po pierwsze – wprowadzenia bezpłatnej komunikacji miejskiej 
dla zameldowanych mieszkańców Leszna; po drugie – wprowadzenia bezpłatnych 
wejść dla Miejskich Instytucji Kultury Obiektów dla zameldowanych mieszkańców 
Leszna; po trzecie – przeprowadzenia modernizacji basenu odkrytego przy  
ul. Strzeleckiej i wprowadzenia bezpłatnych wejść na basen dla mieszkańców 
Leszna – zameldowanych również; po czwarte – zabezpieczenia środków na 2023 
rok na profilaktykę zdrowia mieszkańców miasta Leszna i wprowadzenia 
programów profilaktycznych dla zameldowanych mieszkańców miasta Leszna;  
i w ostatnim punkcie wprowadzenia bezpłatnego parkowania w strefie płatnego 
parkowania dla zameldowanych mieszkańców miasta Leszna. Był jeszcze jeden 
wniosek, który mieszkanka wycofała. Dotyczył on nieprzekazywania aportu spółce 
Lotnisko Leszno. Dlaczego wycofała? No jak wiadomo, ten projekt uchwały został 
już skonsumowany na poprzedniej sesji Rady Miejskiej. Proszę Państwa, mieliśmy 
wszystkie osoby odpowiedzialny za funkcjonowanie obiektów i miejsc, które zostały, 
jakby wywołane w tych wnioskach, wszystkie osoby były obecne – no, prawie 
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wszystkie, ale większość tak. Na posiedzeniu Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 
Pan dyrektor MZK argumentował brak możliwości wprowadzenia bezpłatnej 
komunikacji miejskiej formą prawną zakładu, który jako samorządowy zakład 
budżetowy odpłatnie wykonuje powierzone zadania, pokrywając koszty swojej 
działalności z przychodów własnych, czyli sprzedaży biletów. Oczywiście były 
jeszcze dodatkowe argumenty, ale myślę, że ten jest taki koronny. Dyrektorzy 
Miejskiego Ośrodka Kultury i Teatru Miejskiego w Lesznie przedstawili szeroką 
ofertę tychże instytucji. Przedstawili też szeroką ofertę darmowych imprez, które 
odbywają się zarówno w Miejskim Ośrodku Kultury, w Teatrze Miejskim, jak  
i w Miejskim Biurze Wystaw Artystycznych. Z tego wyjaśnienia obu Panów 
dyrektorów wynikało ewidentnie, że niestety, te instytucje, jak Państwo doskonale 
wiedzą, działają w taki sposób, że całkowite zwolnienie chętnych do odwiedzenia  
i teatru, i MOK-u, i MBWA, przy okazji przynajmniej niektórych wydarzeń, które 
wymagają, jakby nie było, jednak dofinansowania, jest po prostu niemożliwe  
i wydaje się wręcz utopijny. Z kolei w punkcie dotyczącym modernizacji basenu 
otwartego Pan dyrektor Kryjom stwierdził, że wniosek w zasadzie jest bezzasadny, 
gdyż środki na modernizację basenu zostały zabezpieczone w budżecie na 2023 
rok. Zauważył też, że niższa cena biletów nie przełożyła się na zwiększoną 
frekwencję, gdyż zainteresowanie mieszkańców Leszna otwartym basenem było 
kończącym się roku mniejsze. Jeżeli chodzi o programy profilaktyczne w ochronie 
zdrowia, naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich argumentowała, że Leszno od 
lat realizuje wiele programów polityki zdrowotnej skierowanych do osób dorosłych 
dzieci i młodzieży. Tutaj szybko wspomnę, że autorka wniosków sugerowała, 
żebyśmy w zasadzie cały katalog specjalistów tutaj wprowadzili do tych programów 
profilaktycznych, co tak naprawdę, no, jakby chyba nie jest zadaniem Rady 
Miejskiej, ani Pana prezydenta nawet, bo jednak to jest organizacja ochrony zdrowia 
i jej funkcjonowanie zależy od wielu innych czynników. Także z uwagi na 
ograniczone środki finansowe miasto nie może realizować większej ilości 
programów prozdrowotnych, a i tak realizuje ich wiele i cieszą się one dużą 
popularnością. Proszę państwa, jeszcze – a właśnie chodziło o jeszcze – był jeden 
punkt. Chodziło o bezpłatny – przepraszam, bo to taki lapsus słowny się tutaj z tego 
robi – chodziło o bezpłatne parkowanie w płatnej strefie parkowania; tak czytamy 
we wniosku. Tutaj była też taka sytuacja, że myśmy już ten wniosek rozpatrywali 
kilka miesięcy wcześniej jako petycję. Uznaliśmy argumenty miasta w osobie Pana 
kierownika Kaźmierczaka, który przedstawił, jakby no, słabe strony tej 
ewentualności, bo wówczas płatna strefa parkowania, gdyby stała miała się stać 
bezpłatną, no to już w ogóle nie jest strefą parkowania, tylko po prostu idziemy na 
żywioł i w zasadzie każdy parkuje, gdzie chce. Także w tym momencie zaburzyłoby 
to cały układ parkowania w mieście i w tym momencie również został ten wniosek 
przez Pana kierownika zaopiniowany negatywnie. Myśmy się z tą argumentacją 
zgodzili i w większości również odrzuciliśmy ten wniosek. I proszę Państwa, mniej 
więcej to wyglądało właśnie w ten sposób, ponieważ wśród instytucji kultury Pani 
wnioskująca, co prawda, nie wymieniła Muzeum Okręgowego w Lesznie, ale, 
ponieważ nie… nie, ja właśnie nie… Nie, nie wymieniła. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Proszę Państwa, będzie dyskusja. 
Pani radna Kotomska – W każdym razie, Pani dyrektor Muzeum również 

odniosła się do tego wniosku. Wykazała, że Muzeum, jak państwo wiecie 
doskonale, nie jest instytucją miejską. W związku z tym myśmy postanowili 
i przegłosowaliśmy, aby przekazać do właściwości urzędowi marszałkowskiemu ten 
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wniosek do rozpatrzenia. I reasumując, po wyczerpaniu wszystkich głosów dyskusji 
poddałam kolejno pod głosowanie zasadność wnoszonych wniosków w wyniku 
głosowania Komisja Skarg, Wniosków i Petycji zaopiniowała negatywnie wszystkie 
złożone wnioski. W związku z powyższym rekomenduję przyjęcie powyższej 
uchwały. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo, Pani przewodniczącej. 
Oczywiście, Komisja Skarg, Wniosków i Petycji stanowisko przedstawione przez 
Panią przewodniczącą podjęła. W takim razie możemy przystąpić do zgłoszeń do 
dyskusji nad projektem uchwały. Proszę o zgłoszenia. Zamykam listę zgłoszeń. 
Pani radna Adriana Machowiak. 

Pani radna Machowiak – Ja, ponieważ mam duże wątpliwości co do 
głosowania blokiem tych wszystkich wniosków, ponieważ nad każdym wnioskiem 
rozpatrywaliśmy go i głosowaliśmy oddzielnie; wiem, że w dwóch przypadkach był 
głos wstrzymujący. Każdy wniosek – ja wiem, że złożony w bliskim okresie czasu 
przez 1 mieszkankę – ale dotyczy jednak zupełnie innych tematów i każdy radny 
powinien sam zadecydować czy chce głosować za, przeciw lub się wstrzymać  
w takiej kwestii, dlatego ja boję się, jeśli będzie głosowanie, blokowe, a myślę, że 
będzie, wstrzymuję nad tym, ponieważ ja mam wątpliwości, co do tego głosowania. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, 
chciałem… Bardzo proszę. 

Pani radna Kotomska – Tak, rzeczywiście, potwierdzam, że na 
wczorajszym posiedzeniu komisji powstał taki problem. Widzę, że jest z nami Pani 
mecenas, która opiniowała pozytywnie ten projekt uchwały i tak w takim kształcie 
rekomendowała. Bardzo proszę, Pani dyrektor, dwa słowa wyjaśnienia. Dziękuję. 

Pani Torz, radca prawny – Odnosząc się do tego problemu ja mogę 
powiedzieć, że po prostu uznałam, że dopuszczalnym jest rozpatrzenie tych kilku 
wniosków w tej jednej uchwale. Mając na uwadze to, że, po pierwsze, wnioski te 
pochodzą od tej samej osoby i jest ta sama podstawa prawna, jeśli chodzi o ich 
rozstrzygnięcie. Pragnę też podkreślić, że to jest uchwała, która nie jest aktem 
prawa miejscowego, w związku z powyższym nie mają do niej zastosowania 
przepisy rozporządzenia; w sprawie zasad techniki prawodawczej nie ma też 
żadnych przepisów czy np. kodeksu postępowania administracyjnego, które by tę 
kwestię omawiały i wyjaśniały; ale możemy sobie np. wyobrazić taką sytuację, że 
mamy te wszystkie wnioski skumulowane w jednym dokumencie, w jednym 
wniosku; i też w takiej sytuacji analizowalibyśmy każdą część tego wniosku, jakby 
oddzielnie. Natomiast niewątpliwie również byłaby jako rozstrzygnięcie tego 
wniosku podjęta jedna uchwała. Także ja uznałam, że jest to z przyczyn, o których 
powiedziałam powyżej dopuszczalnych. 

Pani radna Kotomska – A jeszcze, Pani mecenas, jeśli mogę podkreślić, 
jakby swoje zdanie to powstał taki problem: co gdyby któryś z radnych chciał jakby 
podkreślić swoje zdanie odrębnie? Co w takiej sytuacji? 

Pani Torz, radca prawny – No, z tego, co słyszałam, to każdy ten wniosek, 
czyli jakby każdy problem był głosowany oddzielnie, tak? Natomiast jeśli teraz 
byłaby taka sytuacja, że część osób uważałaby, że to rozstrzygnięcie powinno być, 
powiedzmy, odmienne co do jakiegoś punktu, to w trybie poprawkowym taką 
uchwałę zmieniamy. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję. Pan radny Jacek Matecki  
w trybie ad vocem. 
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Pan radny Matecki – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, szanowni 
Państwo, ja tak troszkę poprę głos koleżanki Ady Machowiak, dlatego że nie do 
końca rozumiem tryb, o którym mówi Pani mecenas, a potrafię sobie z łatwością 
wyobrazić sytuację, że, rozpatrując petycję w sprawie np. bezpłatnej komunikacji, 
część radnych mógłby powiedzieć „tak mamy taką myśl i to będzie dobry pomysł”, 
ale niekoniecznie chcą zagłosować za tym, żeby był bezpłatny wstęp do miejsc 
kultury. Natomiast głosowanie blokiem powoduje sytuację, że albo jest się za 
wszystkimi, albo jest się przeciw wszystkim pomysłom wnioskodawczyni; i to 
stwarza pewnym problem i trudność w podjęciu decyzji – myślę – przez radnych. 
Chociaż, być może nie przez wszystkich, ale kilkoro radnych pewnie ma z tym jakąś 
wątpliwość, bo ten przykład – „chcemy bezpłatnej komunikacji w mieście, by  
w dalszej lub bliższej przyszłości, ale chcemy utrzymać bilety wstępu do dóbr 
kultury”. Jak zagłosować? Ja nie mam pojęcia. 

Pani Torz, radca prawny – To znaczy… Wtedy to jest kwestia 
przygotowania odpowiednio uchwały. Jeżeli na komisji część radnych byłaby za 
tym, żeby niektóre punkty uznać za zasadne wniosku, inne za niezasadne, to wtedy 
byłyby, powiedzmy, 2 ustępy § 1; w jednym byłoby stanowisko Rady, żeby się 
przychylić do takich wniosków, wypunktowanie tych wniosków i drugi ustęp,  
w którym z kolei Rada Miejska postanawiałaby się nie przychylać – i tutaj do jakich 
wniosków Rada Miejska się nie przychyla. Po prostu w ten sposób byłby 
sformułowany ten § 1. No i potem głosujemy nad uchwałą nad całością, nad częścią 
wniosków uwzględnionych, a częścią wniosków odrzuconych jako nieuzasadnione. 
No, bo mówię, tak samo mogłoby być sytuacja, że te wszystkie wnioski byłyby przez 
tą Panią złożone w jednym dokumencie nazwanym „wniosek” i też byśmy 
analizowali poszczególne części tego wniosku; i mielibyśmy możliwość, że część  
z tych wniosków, część punktów uznalibyśmy za uzasadnione, a część za 
nieuzasadnione. Taka sama zasada. 

Pan Przewodniczący Malepszy – To dla mnie też jest argument, że  
w jednym piśmie Pani pisała, ale bardzo proszę w trybie ad vocem Pan Jacek 
Matecki i Pani Przewodnicząca. 

Pan radny Matecki – Argumentacja, której Pani mecenas… Mnie w żaden 
sposób nie przekonuje, dlatego że już na tej sali zdarzały się przypadki… Komisja 
ds. Skarg, Wniosków i Petycji nie jest wyrocznią w sprawie, tylko coś rozpatruje  
i rekomenduje. Były na tej sali przypadki, gdzie Komisja inną rekomendację 
zastosowała, a inna była decyzja Rady. Przypomnę, że mieliśmy takie sytuację i to, 
co powiedziałem na początku – ktoś być może chce poprzeć jedną z jeden  
z 5 wniosków, a nie ma takiej możliwości, podejmując uchwałę blokową. I to jest 
mój największy problem jako głosującego w tej sprawie, właśnie w danym 
momencie przy takim stanie prawnym. Ja to podnosiłem wczoraj też na Komisji. 
Komisja zadecydowała, inaczej. Okay, szanuję decyzję Komisji, natomiast mam 
nadal dylemat, jak mam zagłosować za tą uchwałą. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję. Pani radna Hanna Kotomska. 
Pani radna Kotomska – Panie Przewodniczący, ja zgadzam się  

z argumentacją Pani mecenas, ponieważ zawsze Państwo ci, którzy nie zgadzają 
się z treścią tej uchwały, mogą oczywiście zachować głosy wstrzymujących. 
Zresztą, o ile pamiętam, to przy głosowaniu wniosków chyba nie było głosów za, 
były tylko głosy wstrzymujące się. także tak naprawdę nikt żadnego głosu… Ale nie 
byłaś przeciwko, czy… 
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Pan Przewodniczący Malepszy – Proszę o zgłoszenia wobec tego w trybie 
ad vocem. 

Pani radna Kotomska – Dobrze, Ada, jeśli zmieniłaś zdanie, no to może 
będziemy zupełnie inaczej rozmawiać, to w takim razie co? Mamy ten… zdjąć  
z porządku obrad? Ale jak to ja nie daje szansy innym się wypowiedzieć, przecież 
państwo… Ale ja bardzo chętnie zapraszam do dyskusji na ten temat. Kto z państwa 
jest za tym, żeby komunikacja miejska była za darmo, mimo, że nie jest to zgodne 
z ustawą o finansowaniu. No, przecież i dobrze, tutaj teraz jakieś tematy po prostu, 
których nie rozumiem. Przecież wszyscy mają prawo się wypowiedzieć na ten 
temat. Ja tylko przedstawiłam rekomendację komisji, ona była taka, że odrzucamy 
te wnioski, natomiast radni mają prawo zagłosować na to oczywiście. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Rozumiem, że 
przystępujemy do przegłosowania projektu uchwały na druku 796. Proszę  
o głosowanie. 

 
Uchwała została podjęta:  
18 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  3 głosy wstrzymujące się. 
   

Uchwała Nr LIX/768/2022 
Jak w Załączniku Nr 27 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
14) rozpatrzenia petycji – DRUK Nr 797 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik  

Nr 28 do niniejszego protokołu. 
 

Pan Przewodniczący Malepszy – . Proszę Panią Przewodniczącą Hannę 
Kotomską o rekomendację projektu uchwały. 

Pani radna Kotomska – Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie, 
szanowni Państwo, Wysoka Rado, 2 listopada do Rady Miejskiej wpłynęła petycja 
w sprawie uroczystego uczczenia 100. rocznicy uchwalenia pierwszej polskiej, 
republikańskiej konstytucji, czyli marcowej z lat 1921-1922. Nie uczestniczył  
w posiedzeniu autor petycji, która odbyła się… w które to posiedzeniu odbyło się  
8 grudnia. Autor wnioskował o uroczyste uczczenie rocznicy uchwalenia pierwszej, 
polskiej, republikańskiej konstytucji marcowej oraz roku inauguracji prezydentury 2. 
prezydenta Rzeczypospolitej Stanisława Wojciechowskiego. Tutaj poprosiliśmy też 
o stanowisko naczelnika Wydziału Kultury i Sportu Urzędu Miasta Leszna, który 
przypomniał niewątpliwe znaczenie oraz konieczności uchwalenia konstytucji 
marcowej. Jego zdaniem jakkolwiek, iż konstytucja marcowa była bardzo ważnym 
wydarzeniem historii naszego kraju, to specjalne uhonorowanie rocznicy i podjęcia 
poprzez zwołanie uroczystej sesji oraz podjęcie stosownej uchwały, wydaje się zbyt 
patetyczne. Podobnie zresztą jak specjalne honorowanie rocznicy objęcia urzędu 
Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej przez Stanisława Wojciechowskiego. Komisja 
przychyliła się do tego stanowiska i uznała petycję za bezzasadną; i w takim 
kształcie rekomenduje projekt uchwały. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję Pani Przewodniczącej. 
Rekomendacja Komisji jest taka, żeby przychylić się do zapisów projektu uchwały 
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na druku 797. Wobec tego proszę o zgłoszenia do dyskusji nad projektem uchwały 
na druku 797. Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Proszę o przegłosowanie projektu 
uchwały na druku 797. 

 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się. 
   

Uchwała Nr LIX/769/2022 
Jak w Załączniku Nr 27 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
15) rozpatrzenia petycji – DRUK Nr 798 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik  

Nr 29 do niniejszego protokołu. 
 

Pan Przewodniczący Malepszy –  Proszę ponownie Panią 
Przewodniczącą Komisji Skarg, Wniosków i Petycji o przedstawienie projektu 
uchwały 

Pani radna Kotomska – Tak, dziękuję, Panie Przewodniczący, to już 
ostatni z serii projektów uchwał dotyczących naszej komisji, projekt uchwały na 
druku nr 798. Komisja rozpatrywała petycję, która wpłynęła 7 września do 
Przewodniczącego Rady Miejskiej. Petycja dotyczyła wpisania budowy drogi przy 
ul. Łowieckiej do budżetu miasta Leszna oraz jej realizację w 2023 roku. Mieliśmy 
bardzo szeroką reprezentację mieszkańców ul. Łowieckiej. Wysłuchaliśmy bardzo 
wielu informacji, które niestety, musimy przyznać, że pokrywają się z prawdą  
i uznaliśmy te argumenty za jak najbardziej stosowne i słuszne. Państwo, którzy do 
nas przyszli na Komisję, rzeczywiście, byli bardzo dobrze zorientowani w temacie  
i zgłaszali jakieś nawet konkretne pomysły. Był również z nami Pan kierownik 
Miejskiego Zarządu Dróg, który poinformował mieszkańców, że czynności 
prewencyjne odnośnie porządkowania tego ciągu drogowo-pieszego są już 
wykonywane. Zadanie pod nazwą „budowa drogi przy ul. Łowieckiej” jest wpisane 
do planu utwardzania ulic na lata 2016–2025, a miasto występowało, wystąpiło  
o zewnętrzne środki finansowe w latach 2021–2022. Komisja skrupulatnie 
wysłuchała tych wszystkich argumentów, tak jak wspomniałam, i w całości 
przychyliła się do oczekiwań autorów petycji. Postanowiła uznać petycję za 
zasadną. Oczywiście – tutaj należy dodać jeszcze, że inwestycja będzie 
realizowana w przypadku pozyskanie środków finansowych – I zastępca prezydenta 
miasta Pan prezydent Mytych, który był również z nami, dodał, że budowa drogi jest 
uzasadniona w bieżącym roku. Został złożony wniosek o dofinansowanie tej 
inwestycji z rządowego Funduszu Rozwoju Dróg i w związku z powyższym, tak jak 
wspomniałam, komisja uznała petycję za zasadną; i tak czytamy w projekcie 
uchwały i bardzo proszę o przyjęcie w takim kształcie tej uchwały. Dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję Pani Przewodniczącej. 
Oczywiście, komisji wniosek... Przepraszam, projekt uchwały na druku 798 posiada 
pozytywną opinię Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Wobec tego przystępujemy do 
dyskusji nad projektem uchwały. Proszę o zgłoszenia. Zamykam listę zgłoszeń. 
Pani Przewodnicząca Bernardyna… dobrze, najpierw… Proszę bardzo, Pani. 
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Pani radna Kaźmierczak – To znaczy, ja się jak najbardziej zgadzam tutaj 
z rozstrzygnięciem tej petycji i po prostu, jak najbardziej, jestem za przyjęciem. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Jest z nami, 
rozmawiałem zresztą z Panem, który pojawił się w Biurze Rady, rozmawialiśmy parę 
miesięcy temu na temat związany z projektem uchwały. Bardzo proszę, kilka zdań 
mieszkańca ul. Łowieckiej, proszę bardzo. 

Mieszkaniec – Dziękuję, Panie Przewodniczący. Jestem przedstawicielem 
wnioskodawców petycji. Szanowni Państwo, ja może nie chciałbym już przytaczać 
jakiś argumentów za, ponieważ Państwo się i Komisja przychyla, i tutaj Pani radna 
też mówi; natomiast chciałbym zwrócić się do – uwaga, przynajmniej proszę  
o rozwianie moich wątpliwości, ponieważ inwestycja jest uzależniona od 
współfinansowania z zewnętrznych źródeł i o ile będzie decyzja z tych zewnętrznych 
źródeł – chyba chodzi o Urząd Marszałkowski – będzie pozytywna, to czy  
w budżecie na 2023 są środki w postaci wkładu własnego albo jakieś rezerwy 
docelowej – przepraszam, jakkolwiek to się nazywa – które zapewniałyby, że ta 
inwestycja zostanie zrealizowana. Tak, czyli chodzi mi o wkład własny, czy mamy 
to zapisane w budżecie w jakiejkolwiek pozycji, z której będzie można potem 
wyciągnąć pieniążki, potraktować jako wkład własny. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję. Pan Prezydent. 
Pan Prezydent Borowiak – Zasadą wprowadzenia tej inwestycji, które 

otrzymują dofinansowanie tj. informacja zwrotna z instytucji, gdzie pisaliśmy 
wnioski. Wniosek pisaliśmy nie do Urzędu Marszałkowskiego, ale bezpośrednio do 
wojewody wielkopolskiego. Wydaje mi się, że w okresie miesiąca stycznia lub lutego 
powinniśmy dostać informację o możliwym dofinansowaniu i wtedy wprowadzamy 
te zadanie już do zadania inwestycyjnego. Idąc tokiem rozumowania Pana załóżmy, 
że mamy wkład własny, dofinansowania nie ma, no to też ewentualnie musimy 
potem podejmować decyzję. Jedno jest pewne, że w miesiącu styczniu lub 
właściwie w pierwszym kwartale roku przyszłego będziemy wiedzieli, czy inwestycje 
realizować ze środków w 100% z budżetu miasta, czy też z dofinansowania 
rządowego, na które bardzo, bardzo liczymy. Zostały złożone 2 wnioski i wydaje mi 
się, że jest duża szansa otrzymania dofinansowania. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Rozumiem, że 
możemy przystąpić do przegłosowania projektu uchwały na druku 798. Bardzo 
proszę o głosowanie. 

 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymującymi się. 

 
Uchwała Nr LIX/770/2022 
Jak w Załączniku Nr 30 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
16) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Pani Krystyny 

Łasowskiej – DRUK Nr 799 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik Nr 31 do 
niniejszego protokołu. 
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Pan Przewodniczący Malepszy –  O rekomendację projektu uchwały 
proszę Pana Prezydenta Łukasza Borowiaka. 

Pan Prezydent Borowiak – Dziękuję. Panie Przewodniczący, Wysoka 
Rado, szanowni Państwo, mam wielki zaszczyt przedstawić uzasadnienie do 
uchwały w sprawie nadania oznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Pani 
Krystyny Łasowskiej. Pani Krystyna Łasowska jest dyrektorem II Liceum 
Ogólnokształcącego im. Mikołaja Kopernika z oddziałami dwujęzycznymi  
i międzynarodowymi w Lesznie. Jest absolwentką Uniwersytetu im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu, dyplomowanym nauczycielem języka polskiego, 
egzaminatorem matur członkiem wielu organizacji pozarządowym. W 1987 roku 
rozpoczęła prace w Szkole Podstawowej nr 11 w Lesznie. Po kilku latach swoje 
życie zawodowe związała z II Liceum Ogólnokształcącym w Lesznie, gdzie od 2003 
roku pełni funkcję dyrektora. Wprowadziła do oferty edukacyjnej szkoły program 
matury międzynarodowej i nauczanie dwujęzyczne w języku angielskim. Obecnie  
II Liceum Ogólnokształcące im. Mikołaja Kopernika z oddziałami dwujęzycznymi  
i międzynarodowymi w Lesznie jest miejscem wyróżniającym się wśród szkół  
w Polsce. Jest zwycięzcą konkursu „Wielkopolska Szkoła Roku 2022”. Dzięki 
zaangażowaniu Pani dyrektor, stworzono uczniom i nauczycielom warunki, dzięki 
którym szkoła wypromowała nowy styl zdobywania wiedzy: klasy akademickie, 
profilowe, w tym dwujęzyczna, międzynarodowa matura, wykształcenie licznego 
grona olimpijczyków sprawiło, iż II Liceum Ogólnokształcące w Lesznie jest jedyną 
szkołą w Wielkopolsce, która znalazła się w finałach wszystkich lig przedmiotowych 
w ramach projektu „Uniwersytet w Twojej Szkole” prowadzonego przez Uniwersytet 
im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. Dyrektor II Liceum Ogólnokształcącego im. 
Mikołaja Kopernika w Lesznie jest laureatką przyznawanej za czynienie dobra 
wielkopolskiej Nagrody im. Ryszarda Kapuścińskiego za rok 2014. Została 
wyróżniona licznymi nagrodami prezydenta miasta Leszna, wielkopolskiego 
kuratora oświaty i medalem Komisji Edukacji Narodowej. Szanowni Państwo, 
proszę o przyjęcie projektu uchwały w sprawie nadania odznaczenia „Zasłużony dla 
Miasta Leszna” dla Pani Krystyny Łosowskiej. Dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję Panu Prezydentowi. Czy 
chcemy rozmawiać na temat tego projektu uchwały? Nie, w takim razie proszę  
o przegłosowanie projektu uchwały o nadaniu tytułu „Zasłużony dla Miasta Leszna” 
Pani Krystynie Łasowskiej. 

 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymującymi się. 
 

Uchwała Nr LIX/771/2022 
Jak w Załączniku Nr 32 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
17) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Pani Krystyny Grys  

– DRUK Nr 808 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik Nr 33 do niniejszego 
protokołu. 
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Pan Przewodniczący Malepszy – Tutaj proszę Panią radną Barbarę 
Mroczkowską o rekomendację projektu. 

Pani radna Mroczkowska – Dziękuję bardzo. Przedstawiam projekt 
uchwały na druk 808 w sprawie nadania odznaczenia „Zasłużony dla miasta 
Leszna” dla Pani Krystyny Grys. Pani Krystyna Grys urodziła się i mieszka  
w Lesznie, całe dzieciństwo spędziła w Lesznie. Jest córką Stanisława 
Rajewskiego, który pracował w spółdzielni wojskowej w 55. Pułku Ułanów w latach 
1920–1928. Pełni on funkcję radnego w Radzie Miejskiej w Lesznie. Tutaj 
ciekawostka – to z jego inicjatywy jeszcze dwóch radnych w roku 1928 wystąpiono 
z wnioskiem o przyznanie honorowego tytułu obywatela miasta Leszna marszałkowi 
Józefowi Piłsudskiemu. Wychowanie w rodzinie od młodych lat n kierowane było na 
pielęgnowanie wartości patriotycznej. Pani Krystyna Grys uczęszczała do Liceum 
Pedagogicznego im. Amosa Komeńskiego w Lesznie. Pisać zaczęła w 1992 roku. 
W 1993 zadebiutowała fraszkami i wierszami, z którą w „Wiadomościach 
Kościańskich”, z którą tą gazetą współpracowała przez 6 lat. W latach 1994–1998 
współpracowała z „Gazetą Poznańską” – oddział w Lesznie – w którym miała swój 
kącik „Fraszki na codzienność”, a także wiersze okazjonalne. Pierwszy „Pomnik  
w oczach lustra” w 1996 roku, następne fraszki „Po drabinie gwiazd”, „Za progiem 
cienia”, „Osaczone uczucia”, „Jazda na 102”, fraszki, wierszyki dla dzieci  
„W zwierzęcym raju” „Partytura ciszy”, wierszyki dla dzieci „Zwierzaki z mojej paki”. 
Wiele, wiele różnych bajek różnych wierszy, które pisała od 1992 roku do dnia 
dzisiejszego. Pierwsze były drukowane w wielu drukarniach, tłumaczone na język 
niemiecki, ukraiński, rosyjski, angielski, węgierski, esperanto. Była laureatką 
międzynarodowego konkursu w Bielsku-Białej, kilku ogólnopolskich konkursów 
poetyckich w Warszawie, Kaliszu, dwukrotnie w Środzie Wielkopolskiej i w Lesznie. 
W plebiscycie Radia Elka na Człowieka Roku 1996 zdobyła III miejsce. W 2004 roku 
za twórczość i działalność w dziedzinie kultury otrzymała nagrodę prezydenta 
miasta Leszna. W 2013 roku za działalność dla kultury polskiej otrzymała nagrodę 
Marii Konopnickiej przyznaną przez kapitułę w Warszawie. Pod przewodnictwem 
krytyka literackiego Dariusza Tomasza Lebiodę. W święto niepodległości  
11 listopada 2013 roku otrzymała kolejną nagrodę prezydenta miasta Leszna oraz 
przewodniczącego Rady Miejskiej za wieloletnią działalność twórczą, za społeczne 
działanie propagowanie i upowszechnianie kultury w Lesznie, szczególnie za 
poezjum poświęconą Lesznie. 20 maja 2014 otrzymała nagrodę literacką imieniem 
Klemensa Janickiego przyznaną przez kapitułę pod przewodnictwem krytyka 
literackiego Dariusza Tomasza Lebiodę. 26 czerwca 2015 na spotkaniu poetyckim 
w klubie Odnowa w Bydgoszczy z rąk prezesa związku literatów polskich otrzymała 
nagrodę Feniksa, nagrodę im. Tadeusza Micińskiego. Dowód uznania za 25-letnią 
działalność twórczą oraz za podejmowanie działań na rzecz propagowania 
i upowszechniania kultury w naszym mieście 3 maja 2019 roku otrzymała nagrodę 
od prezydenta miasta Leszna Pana Łukasza Borowiaka i przewodniczącego Rady 
Miejskiej Pana Tomasza Malepszego. 27 listopada 2019 z rąk Leszczyńskiego 
Towarzystwa Kulturalnego otrzymała medal „Za serce dla kultury”. Jest członkiem 
Związku Literatów Polskich w Poznaniu, członkiem Leszczyńskiego Stowarzyszenia 
Twórców Kultury w Lesznie. Odbywa do dnia dzisiejszego liczne spotkania  
w szkołach podstawowych, gimnazjach, w liceach przedszkolach, w bibliotekach,  
w stowarzyszeniach pozarządowych. Dziękuję bardzo, dziękuję za uwagę. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję Pani radnej za rekomendację 
projektu uchwały. Zgłoszenia do dyskusji? Nie widzę. W takim razie proszę  
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o przegłosowanie projektu uchwały na druku 808 w sprawie nadania tytułu 
„Zasłużony dla Miasta Leszna” Pani Krystynie Grys. 
 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymującym się. 
 

Uchwała Nr LIX/772/2022 
Jak w Załączniku Nr 34 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
18) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Pana Stanisława 

Zbigniewa Grześkowiak – DRUK Nr 809 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik 
Nr 35 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy –  Pozwolę sobie zarekomendować tą 

osobę, a właściwie również w dużej mierze firmę, ale tytuł kierowany jest dla osoby. 
Stanisław Zbigniew Grześkowiak urodził się w Stargardzie Szczecińskim, ale  
w wieku 20 lat dokonał wyboru i wrócił do rodzinnego miasta swojego ojca, dziadka. 
I tutaj pewnie wielu z nas go pamięta jako człeka, który zaczynał od kierowania 
bagażówką Żukiem; mogliśmy doświadczać tych usług, ale przede wszystkim nie 
unikał każdej pracy, która mogła donieść jakiś dochód, a najbardziej 
charakterystyczne jest to, że kręcił watę cukrową i mogliśmy na ulicach Leszna 
Pana Zbigniewa spotykać. I to – jak on sam twierdzi – to były jego zarobione, wtedy 
pieniądze najpierw na życie; ale w momencie, gdy zaczęła się koniunktura 
gospodarcza po 1989 roku, z bagażówki zarobił pary złotych i kupił pierwszy 
dostawczy samochód TIR marki DAF. W tej chwili można powiedzieć, że firma 
„Grześkowiak Centrum Logistyczne” to jest flotylla kilkudziesięciu samochodów 
dostawczych, ale przede wszystkim firma jest prekursorem w tej branży; a firma 
osobiste zaangażowanie Zbigniewa Stanisława Grześkowiaka, utworzenie czy 
utrzymanie Urzędu Celnego w Lesznie na przełomie lat 1990–2000 było, mogę 
powiedzieć decydujące, mogę to powiedzieć z autopsji – gdyby nie było 
zaangażowania materialnego, głównie dla Stanisława Urząd Celny pewnie  
w Lesznie – albo w byłym województwie – byłby albo w Gostyniu albo w jakimś 
innym mieście byłego województwa leszczyńskiego. Jeśli potrafi się dzielić dobrem, 
bo firma się rozrastała, oczywiście w wielu przypadkach żeśmy spotykali się z tym 
dobrem, którym się potrafi dzielić, to jego właśnie samochody przewoziły sprzęt 
medyczny z Holandii, z Niemiec, udzielał swych swych nieruchomości w dostęp do 
dostępie przez organizację pozarządowe, działalność charytatywną, zaangażowany 
osobiście, ale oczywiście również firmowo. Sam Zbigniew Stanisław jest fanem 
oczywiście pracy swojej, również takich zasad etycznych etosu przedsiębiorcy, 
który doświadczył, ile pracy trzeba włożyć, żeby mieć i zarządzać, i kierować taką 
firmą. Obecnie jest na emeryturze, jest szczęśliwym ojcem dziadkiem czworga 
wnucząt, a również zaangażowanie Zbigniewa Stanisława w realizację inwestycji – 
wtedy wyjątkowej, ale też w sensie takim, że to mieszkańcy Zatorza angażowali się 
budowę kanalizacji – Zbigniew Stanisław był aktywnym członkiem tego komitetu; 
aktywnym również nie tylko duchowo, ale również materialnie. Pasją jego jest 
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pływanie łódkami: małymi, większymi, ale również tak jak sam pisze czy mówi – 
tutaj cytuję: „miasto Leszno, jest wyjątkowym miejscem sprzyjającym działalności 
gospodarczej, a używając porównania, iż człowiek jest jak ziarno, które – spadając 
na żyzną glebę, może osiągnąć wysokie plony – taką żyzną glebą jest dla niego 
miasto Leszno”. Stąd ta rekomendacja. Uwagi do dyskusji, opinia? Przepraszam nie 
uwagi do dyskusji, tylko do projektu uchwały. Nie widzę. W takim razie proszę  
o przegłosowanie projektu uchwały w sprawie nadania tytułu „Zasłużony dla miasta 
Leszna” Stanisławowi Zbigniewowi Grześkowiakowi. Proszę o głosowanie. 

 
Uchwała została podjęta:  
20 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymującym się, 
  1 osoba nie głosowała. 
 

Uchwała Nr LIX/773/2022 
Jak w Załączniku Nr 36 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
19) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Pana Bolesława 

Mencel – DRUK Nr 800 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik Nr 37 do 
niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Tutaj proszę Pana radnego Kazimierza 

Jęcza o wygłoszenie uzasadnienia laudacji. Bardzo proszę. 
Pan radny Jęcz – Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący. Państwo radni, 

pozwólcie, że ustosunkuję się w sposób syntetyczny do uzasadnienia 
przedmiotowej uchwały, ponieważ ona jest trochę przydługawa, więc ja tutaj te 
najważniejsze fakty przedstawię. Bolesław Mencel urodził się 20 listopada 1945 
roku Wilkowicach w patriotycznej rodzinie rolniczej. Ojciec Bolesława Mencla  
– Wacław – był powstańcem śląskim. Działalność społeczna, Automobilklub 
Leszczyński, wiceprezes, pomysłodawca ogólnopolskiego rajdu Yeti, który jest 
organizowany w Lesznie po dzień dzisiejszy. Klub Sportowy Unia Leszno jako 
przewodniczący sądu koleżeńskiego. Miejski Klub Sportowy Tęcza Leszno 
Koszykówka Kobiet – będąc prezesem wiele wniósł w rozwój leszczyńskiej 
koszykówki kobiet., szczególnie młodzieżowej. Był doceniany przez władze 
koszykówki oraz władze Leszna, m.in. był członkiem Rady Sportu czy prezydencie 
miasta Leszna. Klub Inteligencji Katolickiej – członek i działacz tego klubu. 
Twórczość literacka – przypomnę, w czwartek 10 listopada br. Miejskiej Bibliotece 
Publicznej w Lesznie odbyła się promocja książki pt. „Przywracanie pamięci”, której 
autorem jest Bolesław Mencel. Wydarzenie odbyło się w ramach Leszczyńskiej 
Kultury Chrześcijańskiej. Współorganizatorem spotkania, był Klub Inteligencji 
Katolickiej w Lesznie. Autor kończy swe wspomnienia tak: „Kochani! Pamiętajcie  
– historia to nie tylko pamięć, ale i podstawa naszej tożsamości. Pamiętajcie, nie 
będziecie widzieli, dokąd pójść, jeżeli nie wiecie, skąd idziecie. Chciałbym, aby 
następne pokolenia żyły w wolnej Polsce, nigdy jej nie utraciły, nie musiały o nią 
walczyć i żyć na wygnaniu jak moi rodzice”. Dziękuję bardzo. 
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Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Zgłoszenia do dyskusji 
nad projektem uchwały na druku 800. Nie widzę. W takim razie proszę  
o przegłosowanie projektu uchwały w sprawie nadania „Zasłużony dla miasta 
Leszna” Panu Bolesławowi Menclowi. 

 
Uchwała została podjęta:  
21 głosami za,  
  0 głosami przeciw,  
  0 głosami wstrzymującymi się. 
   

Uchwała Nr LIX/774/2022 
Jak w Załączniku Nr 38 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
20) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Pana Ryszarda 

Stawowego – DRUK Nr 801 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik Nr 39 do 
niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Tu proszę o rekomendację Pana 

Prezydenta Adama Mytycha. 
Pan Mytych, I Zastępca Prezydenta – Dziękuję. Panie Przewodniczący, 

szanowna Rado, Panie Prezydencie, jest mi niezwykle miło, że w imieniu 
prezydenta naszego kierownictwa możemy złożyć projekt takiej uchwały dotyczącej 
– myślę – człowieka spełnionego w sensie zawodowym i osobistym. Jak Państwo 
macie w uzasadnieniu do uchwały zaznaczone Pan Ryszard Stawowy był związany 
z Lesznem, ze swoją służbą na rzecz notariatu od roku 1973; i już wtedy jako 
– mówiąc też, powiedzmy sobie szczerze – młody człowiek, absolwent wydziału 
prawa i administracji Uniwersytetu Poznańskiego dał się poznać jako człowiek, który 
ma niezwykłe predyspozycje w szybkim i właściwym rozwiązywaniu problemów 
prawnych związanych z funkcjonowaniem notariatu. Już wtedy chociażby minister 
sprawiedliwości powierzy mu odpowiedzialne funkcje kontrolne czy monitorujące 
działalność innych biur wówczas państwowego notariatu. To Pan Ryszard Stawowy 
został powołany jako szef Leszczyńskiego Biura Notarialnego z siedzibę we 
Wschowie, jak pamiętamy, i wykorzystując – tak jak powiedziałem – wcześniej 
swoje niezwykłe cechy i możliwości doprowadził do tego, że to Biuro zostało 
przeniesione do Leszna. Nie będę mówił, jakie to miało wielkie znaczenie dla 
mieszkańców Leszna, dla instytucji Leszna, jak również dla podmiotów 
gospodarczych funkcjonujących w Lesznie. Od 1992 roku, jak wiemy służba, czy 
notariat został sprywatyzowany, ale to nie znaczy, że Pan Ryszard Stawowy nie 
miał istotnego wpływu na funkcjonowanie biur notarialnych. Angażował się bardzo 
mocno, jak zaznaczyliśmy w uzasadnieniu w pracy Rady Izby Notarialnych  
w Poznaniu. To ta izba notarialna była takim gremium, taką jednostką samorządu 
notarialnego, która wywierała niezwykle istotny wpływ na funkcjonowanie wówczas 
młodego notariatu prywatnego w Wielkopolsce, a w tym w Lesznie. To dzięki 
zaangażowaniu w Radzie Izby Notarialnej, która nadzorowała działalność 
notariuszy, rozpatrywała skargi, wnioski dotyczące prowadzenia spraw notarialnych 
czy funkcjonowania biur notarialnych, oraz przeprowadzała wizytację, a także 
szkoliła aplikantów notarialnych. To dzięki właśnie tej instytucji tworzył się mocny, 
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kompetentny i merytoryczny system obsługi notarialnych obywateli, instytucji  
i podmiotów gospodarczych. Myślę, że nie sposób zauważyć również tego, nie 
możemy zapomnieć, że ta praca w Radzie Izby oraz praca, również i aktywność  
w instytucjach centralnych – mam tu na myśli Stowarzyszenie Notariuszy 
Rzeczypospolitej Polskiej – została jakby uznana za niezwykle cenną i godna 
uhonorowania; i z tego też względu został Pan Ryszard Stawowy oznaczony 
honorową odznaką za zasługi dla samorządu notarialnego RP. Ja myślę, że 
niezwykle istotnym takim czynnikiem, elementem jest to, że aktywność Pana 
Ryszarda Stawowego pozwoliła zbudować mocny, kompetentny, sprawny system 
obsługi notarialnej, mieszkańców, instytucji i firm; że tutaj mamy do czynienia jakby 
ze stworzeniem pewnego katalogu dobrych praktyk, które zapewniają właśnie, że 
ta obsługa jest właściwa, merytoryczna, że czujemy się w pewnym sensie 
bezpieczni, obsłużeni przez notariuszy, którzy jakby są osobami zaufania 
publicznego. I stąd te kwestie dotyczące tej etyki prowadzenia spraw Państwowego 
Biura Notarialnego, spraw dotyczących prowadzenia później w biurze notarialnym, 
które było bardzo znane i aktywne, do dzisiaj jest aktywne, sprawiają, że – myślę – 
z czystym sumieniem i satysfakcją wszyscy uznamy, że Pan Ryszard Stawowy 
zasługuje na podjęcie tej uchwały. W imieniu prezydenta i kierownictwa bardzo o to 
prosimy. Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo Panu prezydentowi. 
Może nieskromnie dodam, Panie prezydencie, że przy tym stanowisku brał udział 
również Pan przewodniczący Rady Miasta. Dla mnie nie było wątpliwości, tak jak  
i dla Pana prezydenta, że jest to godna absolutnie osoba zasługująca na to, aby 
dzisiaj, aby Samorząd Miasta mógł rekomendować ten projekt uchwały. Czy do tego 
projektu uchwały mamy uwagi? Dyskusję… nie ma. W takim razie proszę  
o przegłosowanie projektu uchwały w sprawie nadania tytułu „Zasłużony dla Miasta 
Leszna” Panu Ryszardowi Stawowemu. 
 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się. 
   

Uchwała Nr LIX/775/2022 
Jak w Załączniku Nr 40 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
21) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Zespołu Szkół 

Specjalnych im. Janusza Korczaka w Lesznie – DRUK Nr 810 – Jest na piśmie 
i stanowi Załącznik Nr 41 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Tutaj proszę Pana Przewodniczącego 

Komisji Edukacji Kultury i Sportu Krystiana Maćkowiaka o rekomendację projektu 
uchwały. 

Pan radny Maćkowiak – Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie, 
Wysoka Rado, szanowni Państwo, mam przyjemność przedstawić uzasadnienie do 
uchwały Rady Miejskiej Leszna na druku 810. Zespół Szkół Specjalnych 
im. Janusza Korczaka to placówka bardzo zasłużona dla leszczyńskiej oświaty  
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i mieszkańców miasta i regionu. Niedawno świętowała jubileusz 75-lecia 
działalności na rzecz dzieci, młodzieży objętych kształceniem wymagającym 
stosowania specjalnej organizacji nauki, metod pracy i wsparcia specjalistycznego 
ze względu na niepełnosprawność lub niedostosowanie społeczne adoptującej ich 
do dorosłego życia. Wielu z nich zdobyło zawód i trafiło na rynek pracy. Dotychczas 
mury szkoły opuściło kilkanaście tysięcy absolwentów. Jej początek to dzień  
1 września 1947 roku, gdy powołano do życia specjalną szkołę mieszczącą się  
w budynku przy al. Krasińskiego. 11. Uczęszczało do niej 69 uczniów; od tego czasu 
szkoła osiągnęła duży rozwój i rozmach lokalowy, organizacyjny, kadrowy  
i programowy. Dziś naukę pobiera 214 uczniów w 30 oddziałach. W skład zespołu 
wchodzi –  poza szkołą podstawową –  branżowa szkoła I stopnia w zawodzie 
sprzedawca, kucharz, cukiernik, fryzjer, ogrodnik, stolarz, hydraulik, mechanik 
samochodowy, młynarz i lakiernik. Poza dyplomem potwierdzającym zawód 
absolwenci otrzymują certyfikat honorowany we wszystkich krajach Unii 
Europejskiej. W skład zespołu wchodzi także szkoła specjalna przysposabiająca do 
pracy dla uczniów z niesprawnością umysłową w stopniu umiarkowanym  
i znacznym oraz zespół wczesnego wspomagania rozwoju dziecka. Ważnym 
elementem funkcjonowania szkoły była wieloletnia ścisła współpraca ze 
Spółdzielnią Inwalidów Kopernik w Lesznie, dzięki której było ogromne 
zapotrzebowanie na jej absolwentów, szczególnie w zawodzie: krawcowa, murarz, 
malarz i mechanik maszyn rolniczych. Chcąc zapewnić lepsze funkcjonowanie 
dzieci, w szkole stosuje się różnorodne metody komunikacji wspomagającej  
i alternatywnej. Wiele innowacyjnych metod poprawia jakość życia uczniów szkoły, 
która została doceniona nagrodą ministra edukacji za wprowadzanie innowacyjnych 
metod w swojej pracy. W szkole ponadto funkcjonuje Stowarzyszenie „Razem  
z Nami” na rzecz dzieci i młodzieży z niepełnosprawnością intelektualną. Dzięki 
wsparciu tego Stowarzyszenia zorganizowano wiele kongresów konferencji  
i szkoleń poruszających problemy osób z obniżoną normą intelektualną. Z wiedzy  
i doświadczeń kadry pedagogicznej Zespołu Szkół Specjalnych korzystają 
nauczyciele z innych placówek zarówno Leszna, jak i regionu. Od wielu lat prowadzi 
także zajęcia dydaktyczne, integracyjne i artystyczne dla dzieci hospitalizowanych 
w Szpitalu Zespolonym w Lesznie i oddziale dziecięcym, a wcześniej od 1976 roku 
szkoła przejęła oddział szpitalny przy Szpitalu Dziecięcym w Lesznie. Uczniowie od 
lat mocno angażują się w akcje społecznej na rzecz środowiska, m.in. zbiórki darów 
dla mieszkańców Domu Pomocy Społecznej, akcje sprzątania świata, „Górę 
Grosza” czy Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy. Posiada wyjątkową kadrę 
pedagogiczną, bardzo zaangażowaną i wysoce wykwalifikowaną, która przyczyniła 
się do odniesienia wielu sukcesów swoich wychowanków. Od początku swego 
istnienia nauczyciele skutecznie włączali swoich uczniów w życie kulturalne  
i sportowe na szczeblu szkolnym, miejskim i międzynarodowy. Od wielu lat szkoła 
organizuje Międzyszkolny Przegląd Artystyczny Placówek Kształcenia Specjalnego. 
W trakcie imprezy talentem aktorskim na deskach sceny w Miejskim Ośrodku 
Kultury mogli pochwalić się artyści sześciu placówek kształcenia specjalnego  
z naszego regionu. Przez wiele lat uczniowie szkoły wspólnie ze studentami 
Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej przygotowywali widowiska jasełkowe. Od 
1975 roku corocznie dzień 21 listopada stał się tradycyjnie świętem patrona 
Janusza Korczaka, podczas którego szkoła chwali się osiągnięciami i talentami 
swoich uczniów. Przygotowują na nim program artystyczny oraz wystawy, na które 
prezentują pracę plastyczne, oraz wytwory, które wykonały na zajęciach. Oddzielną, 
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chlubną kartą szkoły jest także praca na niwie sportu. Uczniowie-sportowcy 
przysporzyli wiele radości i dumy naszemu miastu przywożąc z różnych zawodów 
liczne dalej puchary. Szczególnie warto wyróżnić działającą przy szkole drużynę 
piłkarską Olimpiad Specjalnych „Szóstkę”, zdobywcy m.in. mistrzostw Europy na 
turnieju w Niemczech w 2006 roku i złotego medalu na Olimpiadzie Letniej  
w Szanghaju w 2007 roku. Olimpijczycy zostali wyróżnieni przez miasto honorową 
tablicą murowaną na ścianie hali Trapez im. Zbigniewa Białasa napisem: 
„Olimpijczycy Miasta Leszna”; i – kończąc – przez całą swoją działalność szkoła 
stara się wcielać w życie idea patrona Janusza Korczaka, pochylając się z wielkim 
profesjonalizmem i oddaniem nad młodzieżą i dziećmi potrzebującymi szczególnej 
pomocy troski. Cytując patrona: „gdy śmieje się dziecko, śmieje się cały świat”. 
Dziękuję bardzo, i proszę o… 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Czy do dyskusji są 
zgłoszenia nad projektem uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę  
o przegłosowanie projektu uchwały w sprawie nadania „Zasłużony dla Miasta 
Leszna” Zespołowi Szkół Specjalnych im. Janusza Korczaka, druk 810. 

 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się. 
   

Uchwała Nr LIX/776/2022 
Jak w Załączniku Nr 42 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
22) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Leszczyńskiego 

Towarzystwa Kulturalnego – DRUK Nr 802 – Jest na piśmie i stanowi 
Załącznik Nr 43 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Tu proszę Panią radną Edytę Feliczak-

Przybyły o rekomendację projektu uchwały 
Pani radna Feliczak-Przybyła – Szanowny Panie Prezydencie, szanowny 

Panie przewodniczący, drodzy Państwo, mam zaszczyt rekomendować do 
odznaczenia „Zasłużony dla miasta Leszna” Leszczyńskiego Towarzystwa 
Kulturalnego. Leszczyńskie Towarzystwo Kulturalne powstało w listopadzie 1969 
roku, czyli ponad pół wieku temu, z przekształcenia oddziału Wielkopolskiego 
Towarzystwa Kulturalnego istniejącego od roku 1963. Jest więc najstarszym 
regionalnym towarzystwem w mieście; organizacją, której członkowie od wielu lat 
zaznaczają swoją obecność jego życiu, aktywnie, działając w sferze kultury, oświaty 
i nauki. Jego współtwórcą i pierwszym prezesem był Zdzisław Smoluchowski, po 
nim Marian Niedźwieciński, następnie przez wiele lat Alojzy Konior, a obecnie 
prezesem jest Marek Wróbel. Towarzystwo było i jest przez cały ten okres obecne 
w życiu miasta i Wielkopolski. Jednym z osiągnięć Leszczyńskiego Towarzystwa 
Kulturalnego jest udane reaktywowanie „Przyjaciela Ludu” – czasopisma 
nawiązującego do polskojęzycznego tygodnika wydawanego w XIX Lesznie. 
Towarzystwo wydało, oprócz czasopism, ponad 120 publikacji oraz 25 medali  
o dużej wartości artystycznej, upamiętniającej postacie i wydarzenia związane 



48 
 
z Lesznem i ziemią leszczyńską. Wydało też pocztówki regionalne oraz 
zorganizowało samodzielnie bądź przy współudziale ponad 30 dużych wystaw  
o różnej tematyce. Wspomnieć tutaj wypada, że Leszczyńskie Towarzystwo 
Kulturalne wielokrotnie przybliżało sylwetki znanych postaci miasta Leszna. 
Ogłaszało konkursy na pamiętniki i dzięki tej inicjatywie i konkretnych 
przedsięwzięciom Leszczyńskie Towarzystwo Kulturalne zgromadziło materiały 
dotyczące historii miasta czy losów absolwentów leszczyńskiej gimnazjów. 
Szczególną formę upamiętnienia dziejów i postaci miasta było fundowanie tablic 
poświęconych królowi Stanisławowi Leszczyńskiemu, Janowi Metzigowi oraz 
wmurowanie tablicy Stanisława Grochowiaka na domu, w którym poeta się urodził. 
Wspomnieć też trzeba o trosce o miejsca pochówków profesora gimnazjalnego 
Jana Poplińskiego, Jana Metziga czy Augusta Wilkońskiego. Szczególnie ważnym 
wydawnictwem jest z pewnością Słownik Biograficzny Leszna oraz także swemu 
miastu, oraz ludziom Leszna poświęcony jest kilkutomowa pozycja „Ludzie i czasy”, 
którą przygotowują do druku członkowie Leszczyńskiego Towarzystwa 
Kulturalnego. Od roku 2014 odbywają się w ratuszu Ratuszowe Wieczory, podczas 
których wygłaszane są prelekcje dotyczące przede wszystkim postaci wydarzeń 
związanych z miastem. W roku 2019 Leszczyńskie Towarzystwo Kulturalne zostało 
uhonorowane nagrodą główną Wielkopolskiego Towarzystwa Kulturalnego. 
Powyższy opis nie opisuje tak dokładnie wszystkich aktywności Leszczyńskiego 
Towarzystwa, jednak należy wskazać rolę, jaką to Towarzystwo pełni w swoim 
środowisku, jak ważny jest dla miasta, w którym działa, ale i dla 
południowozachodniej Wielkopolski, skupiając ludzi czynnie propagujących ideę 
regionalizmu, przyczyniając się do tworzenia społeczeństwa obywatelskiego 
świadomego korzeni i przynależności do „małej ojczyzny”. Dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo. Pytania do 
rekomendacji? Nie widzę. W takim razie przystępujemy do przegłosowania projektu 
uchwały w sprawie nadania odznaczenia „Zasłużony dla miasta Leszno” 
Leszczyńskiemu Towarzystwu Kulturalnemu. Proszę o głosowanie. 

 
Uchwała została podjęta:  
20 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się, 
  1 osoba nie głosowała. 
 

Uchwała Nr LIX/777/2022 
Jak w Załączniku Nr 44 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
 
23) nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Koła Polskiego 

Związku Filatelistów w Lesznie – DRUK Nr 803 – Jest na piśmie i stanowi 
Załącznik Nr 45 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Tu proszę Panią radną Bernardynę 

Kaźmierczak o rekomendację projektu uchwały. 
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Pani radna Kaźmierczak – Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie, 
szanowni Państwo. Mam wielki zaszczyt przedstawić uzasadnienie do projektu 
uchwały w sprawie nadania odznaczenia „Zasłużony dla miasta Leszna” dla Koła 
Polskiego Związku Filatelistów w Lesznie. W zebraniu organizacyjny związany  
z utworzeniem koła odbyło się 20 lipca 1952 roku. Pierwszym prezesem był Marian 
Kosowicz w latach 1952–1963. W dniu 31 stycznia 1963 roku prezesem został 
Edmund Jankowski, funkcję pełnił nieprzerwalnie do 10 kwietnia 2011 roku. 
Obecnie kołem kieruje Lech Woźny. Filateliści leszczyńscy byli inicjatorami 
organizacji przetransportowania korespondencji pocztami specjalnymi. Pierwsi  
w Polsce zorganizowali po II wojnie światowej pocztę szybowcową, balonową  
i sterowcową. W okresie od 1958 roku do 2022 zorganizowali 29 poczt 
szybowcowych i 21 balonowych. Z tych okazji zaprojektowali, wprowadzili 
jednocześnie do obiegu pocztowego okolicznościowe, kartki, koperty, datowniki  
– aż 93 sztuki – i znaczki spersonalizowane „Mój znaczek” na około 25 tematów. 
Wprowadzili także do obiegu wieku pocztowego wiele znaków pocztowych 
podkreślających ważne rocznice państwowe, wydarzenia kulturalne i sportowe 
bezpośrednio związane z Lesznem. W 1957 roku z inicjatywy leszczyńskiej 
filatelistów odbył się I Zjazd Filatelistów zbierających znaczki o motywach religijnych 
w Górce duchownej. Byli współtwórcami wydania przez Pocztę Polską znaczka  
z serii miasta „Polskie Leszno” wydanego 17 stycznia 2020 roku z okazji 100-lecia 
Powrotu Leszna do Macierzy w nakładzie 30 mln sztuk. Zorganizowali 8 krajowych 
wystaw i wiele pokazów dla filatelistycznych nawiązujących do ważnych rocznic  
państwowych i historii, oraz różnych imprez kulturalno-sportowych związanych 
bezpośrednio z Lesznem. Wielokrotnie wystawiali swoje zbiory na wystawach 
międzynarodowych ogólnopolskich i krajowych, zdobywając najwyższe 
wyróżnienia. Koło za swą działalność było wielokrotnie wyróżniane i nagradzane 
przez zarząd główny i zarząd okręgów wielkopolskiego Polskiego Związku 
Filatelistów w Poznaniu. Szczegółowy dorobek 70 lat działalności Koła Polskiego 
Związku Filatelistów w Lesznie zawiera blisko 100 wydarzeń, które związek 
dokumentował jako najważniejsze daty z historii miasta Leszna. Dziękuję i proszę  
o rekomenduję projekt uchwały do opinii radnych. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję bardzo za rekomendację. 
Uwagi do projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę o przegłosowanie 
projektu uchwały w sprawie nadania odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” 
Kołu Polskiego Związku Filatelistów w Lesznie – druk 803. 

 
Uchwała została podjęta:  
20 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się, 
  1 osoba nie głosowała. 
 

Uchwała Nr LIX/778/2022 
Jak w Załączniku Nr 46 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
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24) nadania pośmiertnie odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla 

pułkownika Władysława Wiecierzyńskiego – DRUK Nr 804 – Jest na piśmie  
i stanowi Załącznik Nr 47 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Wobec niemożności rekomendowania 

na sesji zostałem upoważniony o taką rekomendację Wysokiej Radzie. Nazwisko, 
oczywiście, znane może ludowa ojczyzna nie potrafiła do końca wykorzystać 
wielkości dorobku Pana pułkownika. Pan pułkownik śp. Władysław Wiecierzyński 
urodził się 15 kwietnia 1894 roku w Suwałkach. Był synem Józefa Rzemieślnika  
i Bronisławy z Norbertów. Szkołę powszechną, gimnazjum i szkołę handlową  
w 1908 roku ukończył w rodzinnych Suwałkach. W 1911 roku został eksternistycznie 
egzamin 6. klasy gimnazjum w Wilnie, a 1 października 1911 roku wcielony został 
do armii rosyjskiej. W latach 1914–1915 ukończył carską szkołę oficerską  
w Petersburgu, a 1 listopada 1917 roku został zwolniony z armii. Można byłoby 
pewnie o Panu pułkowniku – jest książka zresztą wydana publikacja o jego 
życiorysie, natomiast pozwolę sobie Wysokiej Radzie tylko najważniejsze tutaj 
wydarzenia, zdarzenia za sprawą Pana pułkownika Wiecierzyńskiego, które miały 
miejsce. A oczywiście całe życie potem już Wojska Polskiego; w szeregach armii 
polskiej. Od 21 października 1918 roku do 31 stycznia następnego roku działał  
w Polskiej Organizacji Wojskowej w Suwałkach jako instruktor i dowódca kompanii. 
Od 1 lutego 1919 roku rozpoczął służbę w Wojsku Polskim w 41. Suwalskim Pułku 
Piechoty sformułowanych w Suwałkach. W szeregach pułku uczestniczył w wojnie 
bolszewickiej, w czasie walk pod Lidą. 14 sierpnia 1920 roku został ranny. Za 
okazane męstwo na polu walki został odznaczony tytułem, orderem wojennym 
Virtuti Militari. W 1924 roku uzyskał stopień majora, a w latach 1924–1926 był 
dowódcą kompanii w kursach oficerów młodszych w Chełmnie na Pomorzu. I tu 
kolejny rozdział już w Wielkopolsce. W 1928 roku otrzyma awans na stopień 
podpułkownika, a 14 lutego 1931. roku powrócił do służby. W Wojsku Polskim został 
zastępcą dowódcy 56. Pułku Piechoty Wielkopolskiej w Krotoszynie. W tym czasie 
ukończył kurs unifikacyjny dla dowódców pułków. 5 listopada 1935 roku został 
szóstym z kolei dowódcą 55. Poznańskiego Pułku Piechoty stacjonującym  
w Lesznie i Rawiczu. W 1939 roku otrzymał awans na stopień pułkownika. Pułkiem 
dowodził do tragicznego września 1939 roku. Drugiego dnia wojny Pan pułkownik 
Wiecierzyński dowodził wypadem rozpoznawczym pododdziału 55. Poznańskiego 
Pułku Piechoty i 17. Pułku Ułanów im. króla Bolesława Chrobrego na teren Rzeszy, 
pod Wschowę. Tego dnia również jego żołnierze z 8. Kompanii dokonali drugiego 
wypadu na teren Rzeszy z Rawicza pod Załęcze. W bitwie nad Bzurą dowodził 
pułkiem w składzie grupy operacyjnej gen. Knolla-Kownackiego – Armii „Poznań”. 
11 września został ranny i 20 września pod Modlinem dostał się do niewoli 
niemieckiej. Za męstwo i dowodzenie pułkiem oznaczony został ponownie orderem 
wojennym Virtuti Militari. W czasie okupacji przebywał w Oflagach: Murnau  
i w Woldenbergu. W 1945 roku wrócił do Leszna, jednak nie zastał rodziny. Dopiero 
w grudniu, po 6 latach spotkał najbliższą żonę – przepraszam, najbliższą rodzinę, 
w tym żonę i synów: Władysława i Ryszarda. Nie dane jednak mu było wrócić do 
wojska. Rozpoczął pracę Wielkopolskiej Stacji Hodowli … Antoniny, gdzie pracował 
do 1953 roku. Równocześnie działał w środowisku żołnierzy 55. Poznańskiego 
Pułku Piechoty. Był jednym z inicjatorów postawienia w 1955 roku tablicy 
pamiątkowej u zbiegu ul. Bolesława Chrobrego i ul. 17 Stycznia w miejscu, gdzie 
zginął 1 września z rąk dywersantów szeregowy Paweł Kaprykowski. Dziś już, po 
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latach zapomnienia o takich jak śp. Pan płk Władysław Wiecierzyński wiele 
zrobiono, aby jego zasługi były powszechnie dostrzeżone, uznane i za sprawą, 
właśnie tutaj, nie tylko Stowarzyszenia Oficerów Rezerwy 69. Leszczyńskiego Pułku 
Przeciwlotniczego im. gen. dyw. Stefana Roweckiego „Grota” i Garnizonu Leszno 
nie tylko za sprawą tego stowarzyszenia nazwisko zostaje na stałe wpisane do 
historii miasta i staje się powszechnie znanym nazwiskiem. Miejsce wiecznego 
spoczynku Pana pułkownika staraniem oficerów rezerwy wspomnianego 
stowarzyszenia przy współfinansowaniu miasta Leszna otrzymało nowy nagrobek; 
z daleka przyciąga wzrok i nie sposób przejść obojętnie obok grobu Pana 
pułkownika.  Stąd zdaniem Stowarzyszenia Oficerów Rezerwy 69. Pułku 
Przeciwlotniczego uzasadnienie projektu tej uchwały, które mam nadzieję, że za 
chwilę stanie się uchwałą. Czy pytania do tej rekomendacji? Nie widzę. W takim 
razie przystępujemy do przegłosowania projektu uchwały w sprawie nadania 
pośmiertnie odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla płk. Władysława 
Wiecierzyńskiego. 

 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się. 
 

Uchwała Nr LIX/779/2022 
Jak w Załączniku Nr 48 

 
Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
25) nadania pośmiertnie odznaczenia „Zasłużony dla Miasta Leszna” dla Tadeusza 

Sobeskiego – DRUK Nr 805 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik Nr 49 do 
niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – Pana Prezydenta Łukasza Borowiaka 

proszę o rekomendację projektu uchwały. 
Pan Prezydent Borowiak – Dziękuję, Panie Przewodniczący, Wysoka 

Rado, pozwolicie Państwo, że przejdę do przedstawienia tej uchwały w sposób 
bardzo syntetyczny i skupię się na okresie, kiedy Tadeusz Sobeski miał związek  
z Lesznem i regionem. 1 czerwca 1919 roku został nominowany przez wojewodę 
poznańskiego dr Celichowskiego na pierwszego starostę powiatu leszczyńskiego. 
Jako że obszar ten znajdował się jeszcze pod okupacją niemiecką, urzędowanie 
rozpoczął w Osiecznej. W pierwszej kolejności zajął się zaległymi podatkami, 
przedziałem chleba, mąki i opału dla gmin, walki z przemytnictwem, organizacją 
policji państwowej czy też infrastrukturą. Urząd ten pełnił do dnia wkroczenia wojsk 
polskich do Leszna tj. 18 stycznia 1920 roku do połowy 1923 roku. Od 19 stycznia 
do 1 października 1920 roku pełnił funkcję komisarycznego, tymczasowego 
burmistrza miasta Leszna. Przeniósł tymczasową siedzibę Starostwa Powiatowego 
do Leszna. W międzyczasie w latach 1919–1922 był mężem zaufania na Leszno, 
powiat leszczyński, wschowski z ramienia ministerstwa byłej dzielnicy pruskiej.  
W konspiracji ściśle współpracował z przedstawicielami Rady Ludowej w Lesznie. 
W latach 1920–1923 przewodniczył zarządowi Komunalnej Kasy 
Oszczędnościowej powiatu leszczyńskiego. Przyczynił się do budowy polskiej 
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administracji. W ramach swoich obowiązków powołał wydział powiatowy, był jego 
przewodniczącym i Powiatową Kasę Oszczędności, emitując tzw. pieniądze 
zastępcze z jego asygnatą i udzielając kredytów na godnych warunkach na cele 
wykupu niemieckich nieruchomości. Z inicjatywy Tadeusza Sobeskiego powstało  
w 1920 roku prywatne Liceum Żeńskie im. Marii Konopnickiej, a 2 lata później 
pierwsza w Polsce mapa powiatu i pierwsza od zaborów mapa polskojęzyczna. 
Przyczyni się także do powstania Ogrodu Powiatowego w Lesznie, nazwany w 1930 
roku jego imieniem. W „Głosie Leszczyńskim” w 1922 roku opublikował cykl 
artykułów, bazując na zbieranych z jego inicjatywy wspomnieniach, relacjach  
i dokumentach uczestników powstania wielkopolskiego w regionie leszczyńskim. 
Wysoka Rado, bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały ws. nadania pośmiertnie 
oznaczenia „Zasłużony dla miasta Leszna” dla Tadeusza Sobieskiego.  Dziękuję. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję Panu prezydentowi. W takim 
razie przychodzi nam przegłosować projekt uchwały na druku, czyli 805. Proszę  
o głosowanie. 

 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się. 
   
 

Uchwała Nr LIX/780/2022 
Jak w Załączniku Nr 50 

 
 

Kolejny projekt uchwały w sprawie; 
 
26) nadania Honorowego Obywatelstwa Miasta Leszna Panu prof. zw. dr. hab. 

Bogusławowi Polakowi  – DRUK Nr 807 – Jest na piśmie i stanowi Załącznik 
Nr 49 do niniejszego protokołu. 

 
Pan Przewodniczący Malepszy – O rekomendację proszę Pana zastępcę 

prezydenta Piotra Jóźwiak. 
Pan Jóźwiak, II Zastępca Prezydenta – Szanowni Panie Przewodniczący, 

Wysoka Rado, szanowni Państwo, mając na względzie to, że uzasadnienie do 
projektu tej uchwały jest ostatnim dzisiaj osobowym uzasadnieniem, a także mając 
na względzie to, że coraz mniej liczne audytorium – zapewne też biorąc pod uwagę 
ten fakt, iż nieubłagalnie zbliżamy się do końca – będzie bardziej wsłuchane w te 
słowa. Postaram się w kilku słowach dosłownie uzasadnić kandydaturę Pana  
prof. Bogusława Polaka. Szanowni Państwo, doskonale złożyło się, iż 
przedmiotowa uchwała ma miejsce dosłownie kilka dni po 27 grudnia, kiedy to 
świętowaliśmy obchody wybuchu powstania wielkopolskiego i na obchodach tych 
mówiliśmy wtedy, że jeszcze kilka lat temu zdarzały się głosy kwestionujące 
historyczną zasadność świętowania przez miasto Leszno właśnie powstania 
wielkopolskiego. Kiedy nie zgadzaliśmy się często z tymi poglądami, w różnego 
rodzaju wypowiedziach i na konferencjach, zawsze powoływaliśmy się na publikację 
Pana prof. Bogusława Polaka, który pisał o Lesznie w powstaniu wielkopolskim już 
w latach 70., zaczynając o wskazanej w uzasadnieniu książki z 1971 roku,  
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a kończąc o książce o dowódcy Grupy „Leszno” – adwokacie dr Bernardzie 
Śliwińskim. Dziś już chyba nikt tego nie kwestionuje, także dzięki publikacjom Pana 
profesora. Pan prof. Bogusław Polak pisał też o udziale pułków leszczyńskich  
w kampanii 1939 roku, a także o udziale ludności cywilnej w obronie Wielkopolski 
oraz konspiracji na ziemiach wcielonych do Rzeszy, w których podkreślał 
szczególną rolę mieszkańców Leszna. Pan profesor jest także promotorem  
20 doktoratów w tym kilku – dwóch bodajże – osób pochodzących z miasta Leszna. 
Prof. Bogusław Polak publikował też w wydawanych w Lesznie czasopismach jak 
„Rocznik Leszczyński” czy „Przyjaciel Ludu”. Szanowni Państwo, kończąc – myślę, 
że można stwierdzić, że Pan prof. Bogusław Polak nie jest Leszczynianinem ani  
z urodzenia, ani z wyboru, ale niewątpliwie jest z nim serca i pióra, którym często 
przenosił swoich uczniów, czytelników czy tych, którzy spotkali się z jego 
publikacjami, w czasy drugiej Rzeczpospolitej, w czasy II wojny światowej oraz 
podkreślał rolę mieszkańców Leszna w tych wydarzeniach. Dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Dziękuję Panu Prezydentowi. Pytania 
do projektu uchwały? Nie. W takim razie proszę o przegłosowanie projektu uchwały 
w sprawie nadania Honorowego Obywatelstwa Miasta Leszna Panu prof. zw.  
dr hab. Bogusławowi Polakowi. 

 
Uchwała została podjęta:  
21 głosów za,  
  0 głosów przeciw,  
  0 głosów wstrzymujących się. 
   
 

Uchwała Nr LIX/781/2022 
Jak w Załączniku Nr 50 

 
 
Pan Przewodniczący Malepszy – W takim razie wyczerpaliśmy punkt 4, 

przechodzimy do kolejnego punktu.  

 
Pkt 5. Interpelacje i zapytania radnych.  
 

Pan Przewodniczący Malepszy – Informuję Wysoką Radę, że nie 
zgłoszono żadnej interpelacji. W takim razie pytania? Nie widzę. 
 
Pkt 6. Wolne głosy i wnioski.  
 

Pan Przewodniczący Malepszy – Pozwolę sobie zabrać głos. Myślę, że  
w imieniu Rady mamy kolejny rok za sobą i wydawało się, że najtrudniejsze my za 
– ponieważ COVID w znacznej części opuścił granice Rzeczpospolitej. Natomiast 
pojawiła się wojna wywołana przez Federację Rosyjską, najazd na Ukrainę,  
a reakcja leszczynian była taka, jak w całej Polsce, często nadzwyczajna i z tą 
sytuacją musiał się również uporać samorząd miasta, szczególnie Pan Prezydent  
i jednostki samorządowe miasta Leszna, ale również inflacja i również często, ale 
całe szczęście nie za często, nie zawsze korzystne relacje między samorządem  
a władzą centralną. Koniec roku to zawsze okazja na refleksję. Na pewno w każdym 
z nas są obecne, natomiast chciałbym w imieniu własnym oraz nas wszystkich 
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podziękować najpierw radnym i Radzie za współpracę, dziękując za zrozumienie  
w takich uchybieniach z naszej strony, ale są one tym większe albo małe przez to, 
że mamy doskonałe wsparcie w Pani Justynie i Panu Szymonie. Dziękujemy 
bardzo. Natomiast chciałbym w naszym imieniu podziękować przede wszystkim 
Panu Prezydentowi za relacje, za pracę, zastępcom Pana Prezydenta, 
naczelnikom, kierownikom, prezesom, dyrektorom. Bez was nie podjęlibyśmy wielu 
dobrych uchwał, a z waszym udziałem, który potwierdza kompetencje i dobry wybór 
Pana Prezydenta, jeśli chodzi o współpracowników, udało się wiele rzeczy 
rozstrzygnąć, nie tylko na tej Sali, dobrze dla mieszkańców Leszna. Chciałbym 
podziękować Pani Skarbnik, no i nieodzownej Pani naczelnik Alicji Wojciechowskiej 
za to, że tak kompetentnie, świetnie układa budżet. Wydawało się, że często 
zabraknie pieniędzy na sugestie, wnioski padające na tej sali albo nie tylko na sesji, 
ale na komisjach; a Pani Alicja znajduje środki, oczywiście, przy współpracy  
z Panem Prezydentem i wiceprezydentami. Nasze podziękowanie również trzeba 
skierować dla wszystkich struktur samorządowych, a w tych strukturach przecież 
pracuje prawie 3 tys. mieszkańców Leszna, to nie zawsze są mieszkańcy Leszna, 
ale przede wszystkim mieszkańcy Leszna, więc też w naszym imieniu bardzo 
dziękuję. Ale również bez mieszkańców Leszna miasto nie byłoby w tym miejscu,  
w którym jest, a jest nam często zazdroszczone, że tutaj mieszkamy, tu żyjemy  
i możemy dla miasta pracować. Dziękuję bardzo, dziękuję bardzo, mogę po stokroć 
dziękować, bo podziękowań nigdy za wiele. Nie było łatwo, ale sądzę, że daliśmy 
radę i przy tych doświadczeniach, które mamy za sobą przekonany jestem, że w ten 
rok 2023 z takim ostrożnym optymizmem, racjonalnym optymizmem, wchodzimy  
i damy sobie radę. Panie Prezydencie, wszystkiego dobrego również Panu, Lesznu, 
leszczynianom na 2023 rok i do siego roku, szampańskiego Sylwestra. Dziękuję 
bardzo.  
 

Pkt 7. Zakończenie obrad. 

Pan Przewodniczący Malepszy – Zamykam obrady 59. Sesji Rady 
Miejskiej Leszna. Dziękuję. 
 

 

       Protokołowała:                                                Przewodniczący obrad: 

                                             Przewodniczący  

     Justyna Pełszyk                                                  Rady Miejskiej Leszna       

Tomasz Maleszy 
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Wyniki głosowania jawnego przeprowadzonego podczas LIX Sesji Rady Miejskiej 

Leszna w dniu 29 grudnia 2022 roku – Są na piśmie i stanowią Załącznik Nr 52 

do niniejszego protokołu. 
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